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Verantwoording

Dit rapport kwam tot stand in het kader van het project Focus Vakmanschap. ‘Focus Vakmanschap’ is een 
meerjarig project (2021-2023) dat Vakmanschap & Erfgoed samen realiseerde met het partnernetwerk rond 
immaterieel cultureel erfgoed. Dat bestaat uit: Centrum voor Agrarische Geschiedenis (CAG), CEMPER, ETWIE, 
Histories, PARCUM, FARO. Vlaams Steunpunt voor cultureel erfgoed, en Werkplaats Immaterieel Erfgoed. 
Het project krijgt de steun van de Vlaamse Overheid.

Dankwoord

Net zoals je geen reus kan maken zonder mensen, kan je geen onderzoeksrapport schrijven zonder mensen. 
Daarom willen we hier een woord van dank uiten aan iedereen die heeft bijgedragen aan het tot stand komen 
van dit rapport. 

Allereerst willen we Reuzen in Vlaanderen bedanken voor de aanlevering van het stappenplan en de fijne 
samenwerking die al jarenlang bestaat. Dankjewel aan bestuurders Luk Ceulemans, Kristof De Hauwere, 
Julien Maebe, Marcel Veltjen, Koen Vantomme en Frank Segers!

Daarnaast willen we de deelnemers van het filmproject Focus Vakmanschap nog eens in de bloemetjes zetten. 
Dankzij hen konden we een blik werpen op hun vakmanschap. Bedankt aan Katrien Delodder, Dirk Demeyere 
en de rest van het Brueghelcomité uit Wingene, Raf Verbeke en Hilde Deschrijver uit Sint-Amandsberg, 
Bieke Balus, Lieve Cambré en alle anderen binnen de werkgroep uit Nijlen en Madeleine Limbourg en haar 
collega’s uit Ternat! Ook Julien en Marcel, hier hoger al vermeld, namen ons mee in de wereld van de 
Catalaanse draagstoel en introduceerden ons bij Catalaanse bouwers David en Neus waar we ook in hun 
atelier mochten filmen... dank aan allen! 

Verder volgen onze ‘makers aan het woord’, die we nog willen bedanken voor het delen van hun tips en 
ervaringen in de interviews in dit rapport. We zijn blij de kans te hebben gekregen om met hen in gesprek te 
gaan. Bedankt Lieve Lieckens, Wietse Vermeulen, Sofie de Veirman, Michiel Dejonckheere, Laurent Dubuisson, 
Tina De Gendt, Hugo Verhenne en John Huvare!

Ook een woord van dank voor iedere reuzenbeheerder die hun reus heeft geregistreerd op onze reuzendatabank! 

En tot slot ook nog dank aan het Histories-team en in het bijzonder Raf Caytan, Laura Hemelings, 
Frea Vancraeynest, Evi Vandenheede, Sarah Van Leynseele en Lien Van Craen voor de ondersteuning van 
het project en bijdragen aan dit rapport.
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Wat vooraf ging... 
Erfgoedzorgtraject ‘Rond de rokken van de reus’

Reuzen spreken tot de verbeelding! Overal waar ze de straten sieren, laten ze jong en iets minder jong vol 
verbazing achter. Voor Histories was het dan ook vanzelfsprekend om deze intrigerende grote figuren, die zo 
op mensen lijken, wat nader te bestuderen. Nieuw is dat voor ons niet, omdat voorganger LECA al een lange 
traditie rond reuzencultuur had. Daar bouwen we nu op verder. Dat traject gaat terug tot in 2010 met de 
opstart van het erfgoedzorgtraject ‘Rond de rokken van de reus’, in samenwerking met koepelorganisatie 
Reuzen in Vlaanderen vzw. Daarmee wordt meteen ook al de insteek duidelijk. We zetten de reuzen niet als 
objecten neer, maar als levend erfgoed waar ook de betrokken mensen rond de reuzen mee in beeld komen. 
Reuzen zijn uiteraard ook roerend erfgoed en hun beheer en bewaring vraagt nog steeds onze aandacht. 
Daarnaast komen ze ook tot leven door de verhalen, tradities en rituelen die de gemeenschap rond de reus 
eraan koppelt. Op die manier worden reuzen echt deel van een (lokale) gemeenschap en worden ze er een 
krachtig symbool van.

Vakmanschap binnen reuzencultuur

Dit onderzoeksrapport kwam tot stand binnen het project ‘Focus Vakmanschap’. 
‘Focus Vakmanschap’ is een meerjarig project (2021-2023) dat Vakmanschap & Erfgoed samen realiseert 
met het partnernetwerk rond immaterieel cultureel erfgoed. Dat bestaat uit: Centrum voor Agrarische 
Geschiedenis (CAG), CEMPER, ETWIE, Histories, PARCUM, FARO. Vlaams Steunpunt voor cultureel erfgoed, 
en Werkplaats Immaterieel Erfgoed. Histories maakt deel uit van dit netwerk als trekker op het domein van 
‘feesten, rituelen en sociale praktijken’. Het project krijgt de steun van de Vlaamse Overheid.

Het doel van ‘Focus Vakmanschap’ bestaat enerzijds uit het ontwikkelen van een methodologie en toolbox 
voor het documenteren, delen en activeren van het immaterieel cultureel erfgoed van vakmanschap in 
Vlaanderen. Anderzijds werken we 10 vakmanschappen uit als testcasussen op basis van deze methodologie, 
die we gaandeweg verfijnen. Dit gebeurt in samenwerking met videast Alexander Kerkhof. Binnen het project 
nam Histories de uitwerking van 1 van de 10 vakmanschappen op zich. Onze keuze viel al snel op het maken 
van reuzen. 

Onderzoeksinsteek 

Na wat wikken en wegen besloten we om de reuzencultuur en het vakmanschap daarbinnen in beeld te 
brengen op een manier die een zo groot mogelijke diversiteit toelaat. Iedere reus is immers anders en net 
die diversiteit maakt de reuzen boeiend en intrigerend. De vraag naar hoe een reus precies gemaakt wordt, 
sluimert ook al enige tijd binnen de reuzengemeenschap en daarbuiten. Een eenduidig antwoord vonden 
we tot hiertoe nog niet en ook in de (vak)literatuur lopen de visies hierop uit elkaar. Feit is dat er elk jaar 
opnieuw reuzen gemaakt worden en dat noopte ons tot het verder verkennen van de vraag ‘Hoe worden 
reuzen gemaakt?’. 

Met de steun van Reuzen in Vlaanderen en gesterkt door informatie die onze reuzendatabank rijk is, gingen 
we op zoek naar een aantal gemeenschappen die bezig waren met het maken van een nieuwe reus en dat 
proces met ons wilden documenteren. 
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4 
Draagvlak
(gemeenschap en 
storytelling)

2 
Geraamte
Onderstel

Om ons onderzoek een rode draad te geven, kozen we voor 5 reuzengemeenschappen die elk inzoomen op 
een specifiek onderdeel van het maakproces van een reus. Zo konden we op een overzichtelijke manier een 
zo groot mogelijke diversiteit tonen. Die maakinsteken vormen eveneens de rode draad doorheen dit rapport. 
Voor elke maakinsteek werken we samen met een (reuzen)vereniging die bezig is met het maken van een 
nieuwe reus. Dit traject wordt vastgelegd op beeld en draagt bij tot de documentaire. Binnen het filmtraject 
filmen we niet alleen hoe reuzen gebouwd worden, maar laten we ook de bouwers en ervaringsdeskundigen 
zelf aan het woord. Dit fimtraject vormt dan ook de basis voor dit rapport. We verkennen de vraag ‘Hoe worden 
reuzen gemaakt’ nog verder en gaan dieper in op wat we concreet hebben geleerd. 

1 
Hoofd

3 
Restauratie
Hergebruik

5 
Personage
(kleding en accessoires)
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Reuzen onder de loep!
Samen duiken we in de reuzendatabank
Weet jij hoeveel reuzen er eigenlijk bestaan? Heb je jezelf al eens afgevraagd uit welke materialen je 
een reuzenhoofd kan maken? Of ben je gewoon benieuwd om te weten hoe reuzen feest vieren met hun 
gemeenschap? Vanaf 2010 trokken LECA en Reuzen in Vlaanderen samen op onderzoek uit om antwoorden 
te zoeken op deze en nog veel meer vragen. In het kader van het erfgoedzorgtraject ‘Rond de rokken van de 
reus’ lanceerden ze een online reuzenregister. Daarop konden reuzengemeenschappen hun reus aanmelden. 
In eerste instantie was dat bedoeld als een instrument voor reuzenbeheerders om met elkaar in contact te 
komen. Reuzenmakers, stoetenbouwers en vakmensen vonden de weg naar het register en dus ook naar elkaar. 
Maar ook het onderzoek naar onze grootste vrienden tot in de kleinste details behoort tot de mogelijkheden. 
Er worden immers heel wat (technische) details over de reuzen verzameld in de databank. 

Histories zet sinds 2019 verder in op het beheer van deze databank en werkt hiervoor nauw samen met 
koepelorganisatie Reuzen in Vlaanderen vzw. De reuzendatabank geeft vandaag een overzicht van 745 reuzen 
en reuzengemeenschappen. Volledig is dat overzicht (nog) niet, we vermoeden dat er minstens dubbel zo veel 
reuzen Vlaanderen opleuken. Het zet de deur wel op een kiertje, zodat we een nieuwsgierige blik kunnen 
werpen op de reuzenwereld in Vlaanderen. Enerzijds is er info te vinden over de reuzen zelf, met uitvoerige 
details over hoe ze gebouwd zijn. Anderzijds tonen we hoe de reuzencultuur beleefd wordt en hoe de 
tradities rond reuzen, het immaterieel erfgoed, vorm krijgen door de reuzengemeenschappen. 

Vragen als ‘Uit welk materiaal is het hoofd gemaakt?’ ‘Hoe beweegt de reus?’,‘Wanneer komt de reus naar 
buiten?’... ze komen allemaal aan bod. Dat maakt het register ook een uitgebreide kennisbank rond het maken 
en beleven van reuzen. In dit deel wordt de reuzendatabank ontleed om al die info bloot te leggen. Wat volgt is 
een samenvatting van jarenlange kennisvergaring door en voor reuzengemeenschappen. En ze zelf 
contacteren kan ook, want er is duidelijke vermelding van de contactgegevens van de reuzengemeenschap.

Staat jouw reus al vermeld? 
Of wil je je reus updaten? 
Dat kan je hier checken en meteen ook aanvullen: 
https://histories.be/aanbod/databanken/reuzen/

De reuzendatabank van Histories bevat zowel de contactgegevens van de reuzengemeenschap 
als de informatie over de reus zelf. © Histories
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Een kijkje op het reuzenhoofd

Het hoofd van de reus is wellicht het belangrijkste onderdeel van de reus. Het geeft de reus letterlijk en 
figuurlijk een ‘smoel’. Je zou bijvoorbeeld willen dat het reuzenhoofd een exacte kopie is van het hoofd van een 
bestaand persoon. Of wil je toch eerder een karikaturale kop vol persoonlijkheid? Misschien hoeft het niet eens 
een mensenhoofd te zijn, maar wel de kop van een kat? Hoe dan ook, de visie die je hebt voor het reuzenhoofd 
kan een impact hebben op de uitwerking ervan. Onze reuzendatabank geeft daar meer zicht op.

heel veel verschillende 
soorten mensen een 
reuzenhoofd kunnen maken?

Wist je dat....

Naast kunstenaars en de reuzenverenigingen zelf, kunnen jeugdbewegingen, sportclubs, carnavalisten en 
lokale inwoners een handje toesteken. Iedereen kan dus bijdragen aan de creatie van een reuzenhoofd! 
Artiesten zijn inderdaad een logische eerste keuze om een hoofd te maken met een creatieve touch. 
Vergeet echter niet om ook rondom je te kijken. Er zijn heel veel vakmensen rondom je die over vakkennis 
bezitten. Die kunnen ze inzetten bij het maken van een reuzenhoofd. Probeer ook out of the box te denken 
bij de zoektocht naar makers. Jeugdbewegingen of sportorganisaties zijn daar een goed voorbeeld van. 
Organisaties of mensen die misschien in eerste instantie weinig aansluiting hebben met reuzencultuur, 
kunnen ook een handje toesteken. 

de meeste reuzenhoofden 
gemaakt worden uit 
papier-marché? 

Wist je dat....

Andere populaire materialen zijn polyester en piepschuim. De reden om 
met papier-maché aan de slag te gaan, is omdat het een heel toegankelijk 
materiaal is om mee te werken. De combinatie met kippengaas voor 
een steviger basis komt ook voor, maar in mindere mate. Een kop uit 
piepschuim snijden is ook een mogelijkheid, maar vraagt een gezonde dosis 
technische kennis om het beoogde resultaat te behalen. Polyester is ook 
een populaire keuze, maar dat kan een vuil werkje worden. Verder zijn er nog 
combinaties mogelijk tussen deze drie materialen of met andere materialen 
zoals hout, metaal, karton of riet.

Het hoofd van de reuzin Bo uit 
Lokeren is helemaal gemaakt 
uit papier-maché. © Histories
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PAPIER-MACHE 

37,7%POLYESTER 

33,4% PIEPSCHUIM 

9,9%

1
2 3

Top 3 materialen om reuzenhoofden mee te maken, gebaseerd op een totaal van 467 fiches.

er een reus bestaat 
waarvan het haar is 
gemaakt uit hennep? 

Wist je dat....

Reuzin Lowiske uit Antwerpen van buurtvereniging Klein Antwerpen is 
daarmee de enige reus in Vlaanderen met zo’n aparte coupe. Natuurlijk 
hebben niet alle reuzen zo’n bijzondere haarsnit. De meeste reuzenmakers 
sculpteren het haar zodat het één geheel wordt met de rest van het hoofd. 
Daarnaast is er ook de mogelijkheid om het haar apart vorm te geven. 
Daar is opnieuw een grote diversiteit aan materialen te zien. Door het 
gebruik van natuurlijk haar of paardenhaar krijgen sommige reuzen een 
heel realistische coupe. Het komt ook vaak voor dat het kapsel van de reus 
gewoon op de kop wordt geschilderd met verf. Lappen stof, vlas, borstelhaar, 
wollen draad, piepschuim… het zijn allemaal opties om een creatief kapsel 
mee te maken. Moet een reus dan altijd haar hebben? Zeker niet! 
Een handjevol reuzen schitteren evenzeer met een kaal hoofd. 

Lowiske uit Antwerpen heeft 
hennephaar. © Histories
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Het reuzengeraamte in kaart

Reuzenlichamen kan je op heel veel manieren maken. De middeleeuwse reuzenmakers gebruikten 
meestal hout en wilg om de constructie te maken. Metalen reuzen maakten vervolgens hun intrede in de 
tweede helft van de negentiende eeuw. Enkele decennia geleden doken materialen zoals plastic, polyester, 
aluminium, kippengaas en bamboe op. Maar hoe verhouden die materialen zich tot op vandaag? Zijn er 
nieuwe materialen te zien bij nieuwe reuzen? Of komen de oude materialen weer terug? Bovendien willen 
we ook weten wie of wat de reus tot leven brengt. Zonder mensen in en rond de reus blijft het geraamte vrij 
letterlijk een levenloos skelet.

er een reus bestaat die 
door een lijkwagen wordt 
voortgetrokken? 

Wist je dat....

Reus Deken Sturm uit Beveren ligt in een doodskist op een kar achter het voertuig. Deze reus moet dus niet 
gedragen worden! Een reus kan op verschillende wijzen voortbewegen. Er bestaan twee methodes om dat te 
doen: een reus kan op een kar met wieltjes gerold worden of gedragen worden door één of meerdere personen. 
Eigenlijk komen beide methodes even vaak voor. Binnen de categorieën zelf is wel een grote diversiteit aan 
opties. Reuzen worden voortgerold door mensen, paarden, wagens of tractors. Het aantal mensen om een 
reus te dragen of voort te trekken, varieert enorm. Het grootste deel van de reuzen heeft maar 1 persoon 
nodig om te kunnen bewegen. In mindere mate zijn er ook reuzen die 2 of 3 mensen nodig hebben. Dan zijn er 
nog de reuzen die op een grotere groep mensen moet rekenen, maar deze komen zelden voor. 4, 8, 12 of zelfs 
24 personen helpen dan bij het tot leven brengen van de reus.

de grootste reus 
in Vlaanderen 10,4 meter 
hoog is? 

Wist je dat....

Dat is Jan Turpijn! Hij weegt bovendien 750 kilo. Daardoor moet hij door 24 mensen door de straten van 
Nieuwpoort gedragen worden. De gemiddelde reus is zo’n 3,7 meter groot en weegt 65,2 kilogram. Als je het 
zo bekijkt, vallen reuzen met extreem grote of kleine metingen een beetje uit de boot. Heb je je bijvoorbeeld al 
eens afgevraagd wie de kleinste reus is? Het zijn eigenlijk 4 reuzen en elk zijn ze 2 meter groot: Reus, Reuzin, 
Dolfijn en Kinnebaba. De grootte en het gewicht van de reus hebben ook een impact op de beweeglijkheid 
van de reuzen. Hoewel veel reuzen omwille van hun constructie niet kunnen buigen, hebben ze wel nog de 
mogelijkheid om te dansen. Dat zijn dan vooral de kleinere reuzen die door 1 persoon worden gedragen.
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wilgen reuzen terug aan 
een opmars bezig zijn? 

Wist je dat....

Een opvallende trend in de reuzendatabank is de terugkomst van de wilgen 
reuzenmand. Reuzenmakers gebruiken nog steeds talloze materialen, 
maar er komt terug meer aansluiting bij de middeleeuwse traditie. Hoewel 
metalen reuzen het grootste aandeel uitmaken van de reuzenpopulatie, 
klimmen de wilgen reuzen stilletjes aan terug naar de top. Naast deze 
twee grote materialen, is er een enorme diversiteit aan materialen te zien. 
Reuzen uit hout, aluminium, riet en polyester zijn nog steeds van de partij. 
Bovendien is er sprake van een ‘mix-and-match’-attitude: reuzengeraamten 
kunnen ook een combinatie zijn van de genoemde materialen.

METAAL 

40,5%WILG

21%
ANDERE

(hout, aluminium, 
riet, polyster)

7,1%

1
2 3

Top 3 materialen om reuzengeraamten mee te maken, gebaseerd op een totaal van 496 fiches.

Een duo reuzen waarvan de 
geraamtes zijn gemaakt uit 
gevlochten wilg. 
© Lieve Lieckens
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Restauratie in cijfers

Sommige reuzen in Vlaanderen zijn oud. Als reuzengemeenschap heb je jezelf misschien al eens afgevraagd: 
‘Gaan we de reus vervangen of willen we de bestaande onderdelen restaureren?’ Wanneer je een reus 
restaureert, betekent dat dat die wordt hersteld met respect voor de oorspronkelijke vorm. Als de natuurlijke 
veroudering van de reus te ver gevorderd blijkt te zijn, kan je alsnog kiezen om een nieuwe reus te maken.
Omdat deze afweging vaak moeilijk is, loont het de moeite om de cijfers er eens op na te kijken.

de oudste reuzen 
uit de vijftiende eeuw 
afkomstig zijn? 

Wist je dat....

Dat zijn twee Lierse reuzen, Goliath (1469) en zijn echtgenoot De Koningin (1482). En hoewel sommigen 
misschien aan zijn reuzenstatus twijfelen, behoort het Ros Beiaard (1460-61) ook tot de oudste reuzen. 
Zo’n oude reuzen blijven echter een zeldzaamheid. In tegenstelling tot het Lierse echtpaar zijn de meeste 
reuzen nog tamelijk jong. In de reuzendatabank zien we een heuse babyboom aan reuzen na de Tweede 
Wereldoorlog. Er staan exact 100 reuzen ingeschreven die zijn geboren tussen ‘45 en het einde van de jaren 
‘50. Daarna bleven er maar reuzen komen: in de tweede helft van de twintigste eeuw zagen 292 reuzen 
het levenslicht. Daar lag het zwaartepunt voornamelijk in de jaren ‘70 en ‘80. Vanaf 2000 zijn er tot op 
vandaag 155 geregistreerd. En dat aantal blijft razendsnel groeien.

91% van de reuzenbeheerders 
aangeeft dat hun reus in 
‘uitstekende’ of ‘redelijk 
goede’ staat verkeert? 

Wist je dat....

Onder de resterende 9% vallen de reuzen die in een lichte of zwaar beschadigde staat verkeren. 
Dat betekent dat het overgrote deel van de reuzen in Vlaanderen in goede handen is! Het zal misschien ook 
niet verrassen, maar binnen die 91% is het grootste deel van de reuzen gerestaureerd geweest. Enkel een 
minderheid verkeert zelfs na een restauratie terug in minder goede staat. Hoeveel reuzen zijn er dan in
totaal al gerestaureerd geweest? Op een totaal van 471 fiches in de reuzendatabank, zijn er 279 (59,2%) 
gerestaureerd. Daarbij horen reuzen die niet alleen één keer opnieuw onder handen werden genomen, 
maar zelfs twee of drie keer. Wat er wordt gerestaureerd, hangt van reus tot reus af. Vaak moet de versleten 
kledij opnieuw gemaakt worden, of moet het geraamte versterkt worden. Sommige reuzenbeheerders kiezen 
er soms voor om een volledig nieuw onderstel te maken.
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Daarnaast zijn er nog de reuzen die geen make-over hebben gekregen. Dat zijn er 192 (40,8%). 
Geen zorgen: het is niet zo dat deze massaal in een slechte staat verkeren. Ook hier geeft de meerderheid 
van de reuzenbeheerders aan dat hun reus in een goede staat verkeert. Iets meer reuzen verkeren in een 
minder goede staat dan hun gerestaureerde vrienden, maar dat verschil is niet hemelsbreed.

In welke staat verkeert uw reus?’

58,3%32,2%

7%
2,7%

UITSTEKENDREDELIJK GOED

LICHT BESCHADIGD

ZWAAR BESCHADIGD

Overzicht van de staat waarin reuzen in Vlaanderen verkeren, gebaseerd op een totaal van 487 fiches.
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De gemeenschap en traditie tellen samen!

De reuzencultuur omvat meer dan enkel de technische aspecten van de reus. Het gaat om de beleving van de 
reus samen met de gemeenschap. Dat wordt geuit via allerlei tradities die van generatie op generatie worden 
doorgegeven. Die tradities spiegelen zich aan bepaalde tekenende momenten in een mensenleven, zoals een 
doop. Deze gebruiken worden collectief gevierd door de reuzengemeenschap en werkt versterkend: zien feesten 
doet feesten. Wie de reus zo sterk gedragen ziet worden, wil de volgende keer ook een handje toesteken. 
Op die manier breidt het draagvlak rond de reus zich uit.

ongeveer 2/3de van 
de geregistreerde reuzen 
gedoopt is?

Wist je dat....

Sommige tradities, zoals het dopen van een reus, zijn vrij courant. Uit de 521 ingevulde fiches in de 
reuzendatabank bleken er 346 gedoopte en 175 ongedoopte reuzen te zijn. Bovendien staat het grootste deel 
van de gedoopte reuzen ook ingeschreven in het bevolkingsregister. Ongedoopte reuzen kunnen ook in het 
bevolkingsregister terecht komen, maar dat komt niet vaak voor. 

Een reuzendoop kan veel verschillende vormen aannemen, maar in 
essentie blijft het een echt volksfeest. De reuzenbeheerders kunnen 
bijvoorbeeld geboortekaartjes en doopsuiker uitdelen aan de gasten. 
Vervolgens wordt de reus gedoopt door een priester of iemand die de rol 
van priester op zich neemt. Bij een reuzendoop horen in de meeste 
gevallen ook een reuzenpeter en –meter. Meestal zijn dit mensen die heel 
nauw betrokken zijn bij het verhaal van de reus of de gemeenschap er rond. 
Een voorbeeld daarvan is te vinden bij de net gerestaureerde wielrennerreus 
El Toro uit Gavere. Deze reus is gebaseerd op de populaire beroepsrenner 
uit de jaren ‘60 en ‘70, Arthur De Cabooter. Zijn dooppeter was de intussen 
overleden ex-burgemeester Carlos Dierickx, die lokale sportverenigingen 
een warm hart toedroeg. Tot op vandaag verwarmt El Toro ook nog steeds 
de harten van vele wielerfans.

reuzen met meer verweven 
zijn dan enkel de plaatselijke 
feestcultuur?

Wist je dat....

Drie wielerreuzen verenigen 
wielerfanaten. Van links naar 
rechts: Lucien Buysse, Cyrille 
Van Hauwaert en Arthur ‘El Toro’ 
De Cabooter. © De Lustige 
Tonussen
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Vanzelfsprekende zijn reuzen sterk verbonden aan de plaatselijke feestcultuur. Vrijwel alle reuzen in de 
reuzendatabank komen naar buiten op de roezenstoet of –ommegang die plaatsvindt in hun geboorteplaats. 
Verder vinden onze grote vrienden ook aansluiting bij andere, lokale feestelijkheden. De populairste daarvan 
is de carnavalsstoet. Daarnaast zijn ze ook welkome gezichten op jaar- en avondmarkten, kermissen, 
buurtfeesten en andere wijkactiviteiten. Kortom, veel reuzen zijn de mascottes van plaatselijke feestelijkheden 
en vieren mee met de lokale inwoners. Op deze manier worden de reuzen op sterke handen gedragen in 
hun woonplaats.

Reuzen worden echter ook op andere plaatsen graag gezien! We zien meer en meer dat reuzen te gast zijn 
buiten hun eigen regio om feest te vieren met andere gemeenschappen. Organisatoren van reuzenstoeten in 
andere gemeenten nodigen graag andere reuzenvrienden uit om het feest nog wat meer op te vrolijken. 
Een vijfde van de reuzenbeheerders geeft zelfs aan ook in het buitenland te komen met hun reus. 
Het mag duidelijk zijn: je kan overal je reuzenverhaal vertellen aan mensen!

‘Waar komt jouw reus naar buiten?

46,9%
32,8%

20,3%

EIGEN GEMEENTE

ANDERE GEMEENTE

BINNEN- EN
BUITENLAND

Locaties waar de reuzen naar buiten komen, gebaseerd op een totaal van 546 ingevulde fiches.

een reus pas dood is 
als het hoofd verloren 
is gegaan?

Wist je dat....

De levensloop van reuzen kan veel gedaantes aannemen. Een reus wordt geboren en vrijwel onmiddellijk 
gedoopt, stapt in het huwelijksbootje met een andere reus en krijgt nieuwe reuzenbaby’s. Maar wist je dat een 
reus ook kan overlijden? De reuzendatabank telt in totaal 11 overleden reuzen. Een dode reus is heel zeldzaam. 
Reuzen sterven normaal niet, maar dommelen in. Na een jarenlange slaap kunnen de reuzen terug wakker 
gemaakt worden door nieuwe reuzenliefhebbers. Een reus sterft enkel wanneer het hoofd kwijt of ernstig 
beschadigd is geraakt. 

Een opvallende uitzondering op deze regel zijn de twee oude reuzen Franso en Adèle uit Zulte. Het Zultecomité 
organiseerde in 2013 een begrafenis voor het echtpaar, ook al hadden ze beide nog hun hoofden. Compleet 
met doodsbrief, uitvaartplechtigheid en rituele verbranding nam de lokale gemeenschap plechtig afscheid van 
de twee reuzen. Op deze ludieke manier klaagden de reuzenbeheerders enerzijds een gebrek aan draagvlak 
rond hun reuzen aan. Anderzijds hoopten ze zo nieuwe interesse te wekken in de reuzenkinderen van Franso 
en Adèle.
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Een overvloed aan personages

Iedere keer wanneer een reus in de straten verschijnt, draagt hij een verhaal uit. Reuzen zijn, net zoals de 
mensen er rond, verhalenvertellers. Vaak kunnen toeschouwers bij het zien van het reuzenhoofd alleen al weten 
van wie of wat het de uitvergrote versie is. De aankleding, de dans en zelfs de muziek rond de reus versterken 
het narratief en personage nog meer. Laat je inspireren door onderstaande voorbeelden om ook jouw reus een 
sterk verhaal te laten vertellen!

er een reus bestaat 
die achteruit wandelt?

Wist je dat....

Als je Ago ziet aankomen, stel je al meteen vast hoe de reus zich 
onderscheidt van de rest. Ago wandelt namelijk als enige reus 
achteruit. Dat past perfect bij wie hij is: een touwtrekker, altijd 
aan de winnende hand. Met het touw in zijn handen en een 
gezicht getekend door de inspanning trekt hij letterlijk en 
figuurlijk door de straten. Verder is hij ook gekleed als een 
touwtrekker. Ago draagt een rood-wit horizontaal gestreepte 
trui en een zwarte rok. Als een echte touwtrekker draagt hij ook 
een steunband. De rood-witte strepen verwijzen dan weer naar 
het wapenschild van Aaigem. Als kers op de taart heeft Ago 
ook een gepersonaliseerd reuzenlied dat wordt gezongen bij 
zijn verschijning.

Ago van den Beirg is steeds aan de winnende 
hand: hij trekt altijd aan het touw en loopt 
dus achteruit. © Histories
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je een reuzenkostuum kan 
maken in samenwerking met 
de lokale inwoners?

Wist je dat....

Al decennialang is Minneke Poes een eregast op de Ieperse Kattenstoet. 
Na zo lang en zo vaak tevoorschijn te komen, was haar kostuum in 2000 
helemaal afgeleefd. Het stadsbestuur van Ieper besloot om een wedstrijd te 
organiseren waarbij de inwoners van de stad hun eigen kostuumontwerpen 
konden inzetten. Op die manier kon Minneke Poes terug iets van de lokale 
bevolking worden. Een van de ontwerpen zat vol met referenties naar 
de stad Ieper. De jas van de kattenreus is gemaakt uit duizenden 
papaverbloemen, een symbool voor de Eerste Wereldoorlog. Het stadslogo 
zit verwerkt in haar ketting en zelfs de Ieperse Lakenhalle is te zien op haar 
kostuum. Haar kroon is niet gemaakt uit een edelmetaal, maar bestaat uit 
langgerekte katten. Minneke werd laaiend enthousiast ontvangen door de 
Ieperlingen, omdat de reus terug ‘een van hen’ was.

Vind je het opvallend dat een kat ook een reus is? Zoals je hebt gemerkt, bestaan er veel types reuzen. 
In de reuzendatabank is er een veelvoud te vinden aan thema’s, verhalen, of figuren die aan de basis 
kunnen liggen van een reus. De meeste reuzen in Vlaanderen stellen een dorpsfiguur voor. Dat kan een 
karikaturale voorstelling vol humor zijn, maar ook een respectvol eerbetoon aan een lokale persoon. 
Historische figuren zijn de tweede grootste groep die als reus verschijnen. Daarnaast is het ook mogelijk 
om een beroep in een reuzenvorm te gieten. Denk bijvoorbeeld aan een reus die symbool is voor de 
brandweer, vissers of textielwerkers. Dieren, mythische wezens en Bijbelse figuren zijn ook van de partij, 
maar zie je minder vaak in het straatbeeld. 

45,1%
16,4%
15,3%

DORPSFIGUUR

HISTORISCHE FIGUUR

BEROEP

Types van reuzen in Vlaanderen, gebaseerd op 477 ingevulde fiches.

Minneke Poes belichaamt Ieper 
vrij letterlijk, omdat de Laken-
halle op haar kleed te zien is 
© Photofinish, Eddy Grandry
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354 van de 568 reuzen 
deel uitmaken van een 
reuzenfamilie?

Wist je dat....

Dat is 62,3% in totaal! De overige 37,7% van de reuzen heeft (nog) geen 
familie. Door een reus in verbinding te laten treden met andere, bestaande 
reuzen en hun familie feestelijk te vieren, creëren mensen het verhaal van 
de reus. Dat verhalende element versterkt bovendien de band tussen de 
plaatselijke bevolking en de reuzenfamilie van de buurt. Daarbovenop 
kunnen de reuzen trouwen en kinderen krijgen: 231 uit 342 (67,5%) reuzen 
hebben ringen uitgewisseld en 128 uit 270 (47,4%) reuzen kregen de 
ooievaar op bezoek. Dat toont opnieuw hoe mensen belangrijke momenten 
in hun leven spiegelen aan het verhaal van de reuzen. Dat verdiept de 
connectie met de reuzen nog meer.

vakmanschap ook 
het onderwerp van 
een reus kan zijn?

Wist je dat....

Op 3 juni 2022 verscheen reus Remi 2 op de feestparade van Puurs om de 
730ste verjaardag van het dorp te vieren. Hij is de gerestaureerde versie van 
de oorspronkelijke reus Remi, die ter ere van een brood- en banketbakker 
werd gebouwd. Remi 2 draagt een bakkersmuts en –vest, in zijn schort 
zit een stokbrood en hij is gewapend met een deegrol. Bovendien was de 
echte man voorzitter van de harmonie Sint-Cecilia. De reus is dus niet enkel 
een symbool voor het bakkersberoep, maar is vervlochten met het lokale 
socio-culturele leven.

2 jaar nadat ze in het huwelijks-
bootje stapten kreeg het echt-
paar Munkie en Mahilde In 2018 
babyreus Domi. © Histories

Reus Remi 2 is bakker en draagt 
dan ook een bakkerskostuum. 
© Histories
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Wat hebben we ontdekt in de reuzendatabank?

Hopelijk heb je in dit deel antwoorden gevonden op enkele van je reuzenvragen. Misschien is je dorst naar 
reuzenkennis nog niet helemaal gelest, en heb je net nog meer vragen. Dat is niet raar: de antwoorden die uit 
dit onderzoek zijn gekomen, zijn niet compleet. Dat zullen ze wellicht nooit zijn. Wat we wel als rode draad 
doorheen dit hele reuzenverhaal zien, is diversiteit. Diversiteit in bouwtechnische elementen, zoals het 
materiaal om een hoofd of geraamte te maken. Diversiteit in de mensen in en rond de reus. Diversiteit in 
de verhalen die de reuzen vertellen. Het onderzoek naar reuzen zal nooit stoppen. Zolang jullie toevoegingen 
blijven doen, blijft het reuzenregister groeien. En zullen we ongetwijfeld nog heel lang samen blijven 
onderzoeken.



- 19 -

Wat hebben we geleerd?
Conclusies en adviezen

Dit project leverde ons heel wat inzichten, tips en inspirerende voorbeelden op. Niet alleen over hoe reuzen 
concreet gemaakt worden, maar ook over de brede reuzencultuur en hoe die in Vlaanderen beleefd en 
overgedragen wordt. We delen deze lessen graag met jullie door eerst en vooral ervaringsdeskundigen aan het 
woord te laten. Verder presenteren we jullie een handig stappenplan dat een eerste aanzet kan zijn om nieuwe 
reuzenplannen vanuit chaos te stroomlijnen naar een duidelijk project. Tot slot geven we jullie graag mee wat 
onze ervaringen zijn met het samenbrengen van mensen rond reuzencultuur. Vanuit de filosofie ‘samen weten 
we meer dan alleen’ benadrukken we het belang van uitwisseling bij het duurzame verhaal van een reus. 

A HOE BRENG JE EEN REUZENPROJECT TOT EEN GOED EINDE? 

Leren van experten, makers aan het woord

Tijdens het project hadden we het geluk om veel interessante mensen te leren kennen en hen aan het werk te 
zien. Meer dan ooit zijn we ervan overtuigd dat er bij het maken van reuzen immens veel vakmanschap komt 
kijken. Op de vraag op welke manieren dit vakmanschap zich precies manifesteert, geven we liever zelf geen 
antwoord. We interviewden verschillende makers van reuzen over hun betrokkenheid bij de reuzencultuur 
in brede zin en reuzenbouw in alle facetten in specifieke zin. Hamvraag was telkens of ze zichzelf zien als een 
vakman of vakvrouw... een vraag die vaak tot verrassende antwoorden leidde. Naast die verrassende kijk op 
vakmanschap kregen we vooral ook eerlijke getuigenissen boordevol ervaringen en tips, een ware inspiratie-
bron voor iedereen die de reuzen goed gezind is! 

Maakinsteek: 
Hoofd, gemeenschap

Sprekende gelijkenis door 3D printing: 
Reus Hendrik van het Bruegelcomité te Wingene 
In gesprek met Katrien Delodder

In het West-Vlaamse Wingene dansen de inwoners sinds kort met hun ereburgemeester door de straten. 
Niet per se met de echte man, maar met een uitvergroting ervan. In 2023 onthulde het Bruegelcomité op hun 
Bruegelfeesten reus Hendrik, de reuzenversie van ereburgemeester Hendrik Verkest. Reus Hendrik weegt een 
halve ton, is bijna 4 meter hoog en is enorm beweeglijk. Al sinds de jaren ’50 lopen er reuzen rond in de 
gemeente. Onder andere Dulle Griet en Pieter Bruegel zijn al decennialang bekende gezichten in het dorp. 
Maar reus Hendrik is anders dan deze twee. Wat er precies anders is aan de reus, vertelt Katrien Delodder.

Dag Katrien, wil je jezelf en het Bruegelcomité eens voorstellen?
Mijn naam is Katrien Delodder en ik ben actief als secretaris bij het Bruegelcomité van Wingene. Vroeger was 
ik ook leerkracht. Ons bestuur is verantwoordelijk voor de Bruegelfeesten- en stoet. Tijdens het eerste weekend 
van september organiseren we tal van activiteiten die het dorpse feestleven op gang brengen. Op deze manier 
willen we de schilderijen van Pieter Bruegel tot leven wekken. De feesten bestaan al sinds 1954, maar het 
huidig comité is ontstaan in 1989. In 1991 blies het comité de reuzenstoet nieuw leven in en haalde het de 
oude reuzen terug van onder het stof. 
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Bij het project rond reus Hendrik was ik vooral betrokken als ondersteuner. Ik maakte verslag op van de 
vergadermomenten. Ik legde ook de contacten die nodig waren om onze werking uit te breiden. Zelf heb ik dus 
niet gebouwd, ik was eerder de werker op de achtergrond.

Wat is het verhaal achter het ontstaan van reus Hendrik?
Het begon eigenlijk allemaal op een persconferentie naar aanleiding van de aanstelling van onze nieuwe 
voorzitter. Daar drukte hij zijn wens uit om een nieuwe reus te maken naar het beeld van de vorige 
burgemeester van Wingene. Nadien hebben we een oproep uitgezonden om mensen te zoeken die een handje 
wilden toesteken. De achttal deelnemers vormden een werkgroep en konden tijdens brainstormsessies hun 
mening uiten over hoe de reus er uit moest zien. We waren het allemaal eens: we wilden een originele, 
mooie reus. We hebben veel complimenten gekregen op die manier van werken, dus dat nemen we mee voor 
toekomstige vergaderingen.

Waarop hebben jullie extra ingezet bij de maak van reus Hendrik?

De ereburgemeester van Wingene naast zijn reuzenversie. © Histories

Samen kwamen we op het idee om een natuurgetrouwe weergave van de vorige burgemeester te maken. 
We wilden geen karikatuur van de man creëren, omdat het een dorpsfiguur is die ons respect heeft verdiend. 
We wilden een echte meneer maken, een grote meneer, letterlijk en figuurlijk. Om dat te kunnen realiseren, 
hebben we ervoor gekozen om het hoofd van de reus in 3D te laten printen. Op een reis naar Portugal hadden 
we eens iemand met deze techniek zien werken. Dat was dan meteen ook de inspiratiebron.

Ook de afmetingen wilden we zo natuurgetrouw mogelijk weergeven. We hebben iemand van kop tot teen 
afgemeten en de resultaten vervolgens maal 1,75 gedaan. Dat was een goede afspraak, omdat het 
duidelijkheid schiep. Dat zorgde soms wel voor wat uitdagingen, omdat we onze reus ook heel beweeglijk 
wilden maken. Sommige afmetingen moesten we wat aanpassen om er zeker van te zijn dat de schouder- 
en heupgewrichten correct functioneerden.

We wilden 
een echte meneer 
maken, een grote 
meneer, letterlijk 
en figuurlijk.
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Hoe ziet het hoofd er uiteindelijk uit?

Het afgewerkte hoofd van reus Hendrik.
 © Histories

Het prototype van het hoofd van reus Hendrik. 
© Histories

Het resultaat is dat het reuzenhoofd als twee druppels water lijkt op het echte hoofd van de vorige 
burgemeester. Het grootste deel van het hoofd is gemaakt uit plastic. Het gezicht hebben we dan nog laten 
verfijnen in een ander, zachter soort plastic dat precies de huid nabootst. Dat is verrassend, maar ook 
confronterend. Misschien een beetje eng zelfs. Als die persoon er bijvoorbeeld niet meer is, blijft dat evenbeeld 
nog steeds bestaan. Het geeft me wel een vreemd gevoel.

Hoe verliep het maakproces van het reuzenhoofd?
Ik vond het wel interessant om een nieuwe, moderne techniek toe te passen op een traditie die al zo lang 
bestaat. Het hoofd hebben we in samenwerking met de 3D printing firma ‘Polybull’ gemaakt. Onze organisatie 
kreeg direct modellen en voorbeelden van wat er allemaal mogelijk was met die techniek. Dat was ook een zeer 
fijne samenwerking, omdat de firma met ons meedacht over alle mogelijkheden.

Hoe hebben jullie het hoofd kunnen betalen?
Het is natuurlijk geen goedkope keuze geweest. Om dat financieel te kunnen dragen, hebben we sponsors 
gezocht. In eerste instantie kregen we subsidies vanuit de gemeente. Daarnaast heb ik ook mensen 
gecontacteerd die al een link hadden met het verhaal dat de reus uitdraagt. Ze waren dan ook wel heel trots 
dat we hen gevraagd hadden. Dankzij deze lokale sponsors zijn we dan ook rondgekomen met het project.
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Wat is de belangrijkste les die je hebt geleerd uit dit traject?
Een belangrijke mijlpaal voor ons was toen Hugo (Erfgoedcel TERF) zei dat we ons project zo ruim mogelijk 
moesten maken. Het was eigenlijk helemaal niet het plan om de inwoners van Wingene zoveel te betrekken. 
Uiteindelijk zijn we heel blij dat we dat gedaan hebben, omdat de reus nu door vrijwel de gehele gemeente 
wordt gedragen. Dat heeft ons geleerd dat je geen reus op je eentje kan bouwen. Als we niet zo open waren 
geweest, had dit nooit zo succesvol geweest. Een werking waar je constant connecties zoekt met mensen en 
organisaties is zeer verrijkend. Het is een hoop extra werk, maar het loont achteraf. 

Hoe betrek je een jonger publiek bij jullie werking?
We brengen ons reuzenverhaal in scholen. We hebben een bundel gemaakt met uitleg, verhalen en boeken 
over reuzen. Dat werd vervolgens toegepast binnen een project dat het vierde leerjaar ieder jaar doet rond de 
gemeente Wingene. Zo was de link ook snel gemaakt met het verhaal en de verwezenlijkingen van de vorige 
burgemeester. Via reus Hendrik willen we de kinderen vooral ook meegeven dat je groot kan zijn in gestalte, 
maar ook in daden.

In ons Bruegelcomité zijn er ook net drie jonge mensen bij gekomen. We laten hen zelf beslissen tot hoe ver 
hun engagement reikt. Op die manier respecteren we hun tijd en inzet. We zijn heel trots op die manier van 
werken.

Heeft dit project je erfgoedervaring rond reuzencultuur vergroot?
Ik moet zeggen dat ik in het begin totaal niet de link legde met erfgoed. Door zo betrokken te zijn in het 
maakproces en in de reuzengeschiedenis te duiken, ben ik er nu wel echt van overtuigd dat reuzen erfgoed 
zijn. Reuzen zijn iets dat we met heel ons verleden meedragen. We moeten er zorg voor dragen en het 
levend houden. 

Ook wanneer ik rond reuzen werk met kinderen in het onderwijs besef ik dat het erfgoed is. Als ik het 
enthousiasme merk bij hen wanneer ik een verhaal voorlees, zie ik dat steeds meer in. Die reuzen, die verhalen, 
zitten in ons gebakken.

Het was eigenlijk helemaal niet 
het plan om de inwoners van 
Wingene zoveel te betrekken. 
Uiteindelijk zijn we heel blij dat 
we dat gedaan hebben, omdat 
de reus nu door vrijwel de gehele 
gemeente wordt gedragen.

Via reus Hendrik willen 
we de kinderen vooral 
ook meegeven dat je 
groot kan zijn in gestalte, 
maar ook in daden.
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Hoe draag je zorg voor de reuzen van Wingene?

Mensen van het Bruegelcomité kleden reus Hendrik aan. © Histories

Per reus hebben we houten kisten gemaakt waarin we de verschillende onderdelen van de reuzen netjes 
kunnen opbergen. Aan de kisten zitten ook hendels, waardoor we die gemakkelijk kunnen verplaatsen. 
Deze kisten staan in een opslagplaats van iemand die vroeger in ons bestuur zat. De gemeente betaalt 
ook de huur voor de bewaarplaats.

De kennis om de reuzen op te bouwen bewaren we ook. In de kisten zitten gelamineerde foto’s die stap voor 
stap het bouwproces van de reus illustreren. Dat hebben we gedaan omdat we merkten dat het opzetten van 
de reus altijd moeilijker was als er geen reuzenbouwer aanwezig was. De mensen die heel betrokken waren bij 
het bouwen zullen er niet altijd meer zijn. Zo’n werkvolgorde is een handige oplossing om deze uitdaging te 
overkomen in de toekomst. 

Welke tips zou je willen geven aan mensen die ook een reus willen bouwen?
Begin zeker op tijd en durf af en toe strakke deadlines te zetten. Als je dat niet doet, ga je heel snel zaken 
beginnen uitstellen. In ons geval hadden we een dag waarop de reus echt af moest zijn. Toch hebben we de 
deadline vroeger gelegd. Er kan nog van alles misgaan en op deze manier heb je nog tijd om eventuele proble-
men op te vangen. Probeer ook een vaste ‘reuzendag’ af te spreken met je team. Op deze dag weet iedereen dat 
er aan de reus zal worden gewerkt. Zo houdt iedereen zijn agenda een beetje vrij. 

Verzamel ook genoeg mensen, omdat zo’n project enorm veel menskracht vraagt. Je hebt veel verschillende 
soorten mensen nodig om je werking goed te laten verlopen. Werk verdelen is heel belangrijk. Niet iedereen 
kan alles, dus je moet hen zelf laten kiezen hoe ze willen bijdragen.

Hoe ziet de toekomst eruit voor reus Hendrik?
Onze Bruegelfeesten zitten er aan te komen en we zouden hem heel graag terug willen inzetten. We dachten 
eraan om hem enkele dagen voor het begin van de feesten door de straten te laten fietsen. Hij zou dan als 
belleman de feesten aankondigen voor de mensen in Wingene. We willen hem ook aan het hoofd van de stoet 
inzetten om de feesten officieel te openen. We moeten Hendrik zoveel mogelijk naar buiten brengen, zodat de 
mensen hem blijven herinneren.

Bedankt voor het gesprek!
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Maakinsteek:
hoofd

Reuzenbouw meets carnavalstechniek: koppensnijden
In gesprek met Gert Schatteman

In Aalst kan je sinds 2014 cursussen volgen aan de Carnavalsacademie. Histories sprak met Gert Schatteman. 
Hij is gespecialiseerd in het snijden van koppen voor figuren die verschijnen in carnavalsstoeten en andere 
feestelijkheden. Waarom hij dat doet en hoe dat precies in zijn werk gaat, kan je hieronder lezen.

Dag Gert, kan je jezelf en je werk eens voorstellen?
Ik ben Gert Schatteman en ik woon en werk in Aalst. Ik werk aan de Academie voor Podiumkunsten in Aalst. 
Na mijn uren ben ik als sculpteur actief aan de Carnavalsacademie van de stad. Daar geef ik workshops 
koppensnijden in piepschuim voor beginners en gevorderden.

Hoe ben je in aanraking gekomen met koppensnijden?
Dat is gegroeid uit de jeugdbeweging waarin ik vroeger zat. In 1987 hadden we voor de eerste keer met een 
groepje vrienden meegelopen in de carnavalsstoet van Aalst. Dat vonden we wel leuk, dus het jaar erna hadden 
we officieel deelgenomen. We zijn toen halsoverkop beginnen snijden in een blok piepschuim om een hoofd 
te maken. We wisten niet echt hoe dat moest en het was een uitdaging om kennis te vinden over hoe je dat 
moest doen. Uiteindelijk zijn we er toch in geslaagd. Tot op vandaag ben ik verder blijven snijden.

Waarom besloot je cursussen geven op de Carnavalsacademie?
Ik vond al lang dat de technische kennis van het snijden verloren aan het gaan was. Ik besefte dat in 1987 al, 
omdat ik niemand vond die mij uitleg kon geven. Daarom was ik in 2014 blij om te horen dat er een initiatief 
kwam om die kennis door te geven. Aan de Carnavalsacademie leer je nu snijden, patronen tekenen, creëren. 
Het zijn technieken die niet alleen handig zijn voor carnavalsgroepen, maar ook voor andere soorten verenigingen.

Uit piepschuim kan je een gedetailleerd en vormelijk reuzenhoofd maken. © Gert Schatteman

Welke impact hebben de workshops bij de deelnemers?
Je leert niet alleen een praktijk, je krijgt ook het zelfvertrouwen om die uit te voeren. Ik krijg jong en oud te zien 
in mijn atelier. Velen hadden schrik om eraan te beginnen, omdat ze bang waren om fouten te maken. Ik hoop 
hen vooral aan te leren dat je fouten moet maken, anders leer je nooit iets bij.

Het zijn technieken 
die niet alleen 
handig zijn voor 
carnavalsgroepen, 
maar ook voor 
andere soorten 
verenigingen.
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Waarom snij je de koppen vooral uit piepschuim?
Mijn voorkeur gaat uit naar dat materiaal omdat het heel licht, sterk en vormelijk is. Het is uitstekend om 
gezichten mee te maken. Ik werk dat dan af met papier-maché, dus aan de buitenkant zie je niet dat het uit 
piepschuim gemaakt is. Daarna kan je ervoor kiezen om het hoofd nog te versterken met hout of ijzer. Eigenlijk 
zijn de koppen een mengelmoes aan materialen.
Vaak associeert men piepschuim met carnavaleske, karikaturale koppen. Eigenlijk is dat voor veel meer bruik-
baar. Het is een veelzijdig materiaal dat overal, ook in de reuzenwereld, ingezet kan worden.

Een afgewerkt reuzenhoofd in het atelier van Gert. © Gert Schatteman

Kan je ook andere materialen gebruiken om koppen mee te maken?
Vroeger, voordat de ‘piepschuimkop’ bekend was bij carnavalsverenigingen, maakte men koppen uit 
kippengaas. Die werden dan in verschillende lagen bedekt met papier-maché. Daarnaast kan je het hoofd ook 
in polyester maken. Dat kost dan wel meer en je hebt er ook meer tijd voor nodig. Het is ook een mogelijkheid 
om je piepschuim te gaan bestrijken met polyester, maar dan loop je het risico dat de details van het gezicht 
wat verdwijnen.

Welke uitdagingen zijn er bij het snijden van koppen?
Ik denk dat we nu op een punt zitten waar er nog weinig moeilijkheden zijn om een kop te maken. De grootste 
uitdaging is nog steeds zorgen dat je kop lijkt op wie het moet voorstellen. Het overzetten van een 2D tekening 
naar een 3D model is wel iets waar velen over vallen. Maar oefening baart kunst, natuurlijk. Koppen snijden is 
zoals fietsen. Iedereen kan leren fietsen, maar om de Mont Ventoux op te fietsen, moet je trainen. Zo kan ik 
iedereen de techniek wel aanleren, maar je moet blijven oefenen om het onder de knie te krijgen.

Welke boodschap wil je meegeven aan toekomstige koppensnijders?
Leer zoveel mogelijk, zodat je in de toekomst zelfredzaam bent. Ik geef mijn cursussen om de technieken door 
te geven, zodat verenigingen makkelijker kunnen overleven op zichzelf. Neem initiatief en schrijf je in voor 
cursussen, spreek mensen aan en blijf niet bij de pakken zitten.

Bedankt voor het gesprek!

Het is een veelzijdig 
materiaal dat 
overal, ook in 
de reuzenwereld, 
ingezet kan worden.

Leer zoveel mogelijk, zodat je 
in de toekomst zelfredzaam bent. 

Eigenlijk 
zijn de 

koppen een 
mengelmoes 

aan 
materialen.
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Maakinsteek: 
geraamte, restauratie

Reuzenbouw hand in hand met mandenvlechten
In gesprek met Lieve Lieckens

Bij het maken van reuzen komen verschillende ambachten aan bod. Mensen binnen en buiten de reuze-
vereniging schakelen hun talenten in om een reus vorm te geven: een kunstenaar kan het reuzenhoofd maken 
met papier-maché, een timmerman kan het onderstel in hout maken of een metaalbewerker kan het geraamte 
met ijzer lassen. Ook het ambacht van het mandenvlechten komt van pas bij het maakproces van reuzen. 
Hoe precies, dat vertelt mandenvlechtster Lieve Lieckens ons.

Dag Lieve, kan je jezelf en je werk eens voorstellen?
Mijn naam is Lieve Lieckens en ik ben al 30 jaar ambachtelijk mandenvlechtster. Ik leg mij voornamelijk toe 
op het vlechten van manden op maat, maar ik pas mijn kennis van het ambacht ook toe bij het maken van 
reuzen. Daarnaast geef ik cursussen en initiaties om de kennis en kunst van het mandenvlechten over 
te dragen.

Ik maakte voor het eerst kennis met het ambacht op de Molenfeesten in Keerbergen. Daar demonstreerden 
enkele ambachtslui hun beroep: een houtdraaier, een klompenmaker, een glasblazer… Daar zag ik dus ook een 
mandenvlechtster. Ik was enorm gefascineerd door het werk van die vrouw. Daarom besloot ik om het zelf eens 
uit te proberen. Samen met mijn zus schreef ik me in voor een cursus mandenvlechten. De vonk sloeg meteen 
over. De rest is geschiedenis.

Hoe ben je als mandenvlechtster in contact gekomen met reuzencultuur?
Rond 2000 kreeg ik de vraag om een heel grote mand te vlechten. Dat was iets dat ik al deed, maar toen bleek 
het dat die mand diende als het geraamte van de reus van Watermaal-Bosvoorde. Na deze eerste ‘reuzenmand’ 
volgden er nog veel meer. De reuzenverenigingen waren blij dat er een nieuwe mandenvlechtster was verschenen 
om de reuzen te maken.

Daarna ben ik ook reuzen beginnen (her)maken voor het Maison de Géants in Ath. Daar was ik eveneens 
een heel welkom gezicht, omdat ze ook iemand zochten om het werk van hun vorige mandenvlechter over te 
nemen. Al deze ervaringen hebben mij dan ook een vrij bekende naam gemaakt in het reuzenlandschap. 

Waarom kiezen mensen ervoor om hun reus te laten vlechten?

Een gevlochten reuzenmand is een warm product, letterlijk en 
figuurlijk. Het is aangenamer om in te staan dan een koude, ijzeren 
constructie. Bovendien zit er de passie en liefde van een ambachts-
mens in. Het is natuurlijk ook veel lichter om te dragen. Daarnaast is 
het een ecologische en duurzame keuze. Een laatste factor is dat het 
meer aansluiting vindt met de geschiedenis, omdat reuzen in het 
verleden ook werden gevlochten.

Een gevlochten 
reuzenmand is een 
warm product, 
letterlijk en figuurlijk. 

Lieve Lieckens met een zelfgemaakte,
 gevlochten reus. © Lieve Lieckens
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Met welke materialen kan je reuzen vlechten?
Ik vlecht voornamelijk met harde materialen, zoals wilgentenen. Ik haal mijn materiaal bij een firma die de 
wilgen op een duurzame manier kweekt. Zo hou ik de ecologische voetafdruk van mijn werk zo klein mogelijk. 
Verder proef ik af en toe eens van vlechten met zachtere materialen, zoals berkenschors of esparto. Ik vind het 
leuk om eens te doen, maar toch blijft mijn hart uitgaan naar de wilg. Niet alleen omdat ik er al 30 jaar mee 
werk, maar ook omdat de zachte materialen moeilijk te gebruiken zijn bij het maken van reuzen.

Kunnen mensen zelf hun reus vlechten?
Dat gaat moeilijk. Voor mij zijn reuzen en mandenvlechten twee kanten van dezelfde medaille. Dat is 
natuurlijk omdat ik al een hele carrière heb in het mandenvlechten. Mandenvlechten is heus niet zo 
gemakkelijk als men denkt. Je moet jaren ervaring in de vingers hebben voordat je aan zo’n project kan 
beginnen. Ik geef wel cursussen, maar die zijn heel uitdagend om binnen een reuzencontext te plaatsen. 
Dat betekent niet dat ik het niet met veel plezier zou willen uitproberen in de toekomst.

Lieve aan het werk aan een gevlochten reus. © Lieve Lieckens

Welke alternatieve methodes raad je dan aan om een reus te maken?
Ik denk dat er heel veel alternatieven zijn. Je hebt reuzen die zijn gemaakt uit plastieken buizen, hout, metaal 
of kippendraad. Het is vooral belangrijk om te onthouden dat een reus ook kan worden gemaakt volgens de 
talenten binnen de reuzenvereniging. Iedereen is inventief, maak gebruik van de specialisaties binnen je werking.

Je vlecht dus nieuwe reuzen, maar je restaureert ook bestaande reuzen. 
Merk je een verschil tussen de twee?
Ik merk vooral een uitdaging bij de afweging of een reus al dan niet gerestaureerd moet worden. Soms is een 
reus zodanig beschadigd dat het een hele opgave is om die te herstellen of verstevigen. Ik voer het werk dan zo 
zorgvuldig mogelijk uit en geef verenigingen tips om de reus beter te bewaren. 

Verder is het ook een opgave om een reus na te bouwen. 
Vaak hebben deze heel specifieke afmetingen die ik zo strikt mogelijk 
wil navolgen. Het vraagt wat tijd, maar het harde werk loont altijd 
en de mensen zijn tevreden.

Iedereen is inventief, 
maak gebruik van 
de specialisaties 
binnen je werking.
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Is er een werk waar je heel trots op bent?

de volledig gevlochten reus Alma Vida in
Lichtenfels. © Lieve Lieckens

Een close-up van het gevlochten reuzenhoofd, 
compleet met gevlochten hoed en sieraden. 
© Lieve Lieckens

Onlangs heb ik in de stad Lichtenfels (Duitsland) een reus gemaakt die helemaal is gevlochten uit wilg. 
Het onderstel, het hoofd, de kleren, de sieraden… alles bestaat uit wilg. Haar naam is Alma Vida. Ik ben heel 
trots op haar, omdat ze het ambacht van het mandenvlechten zichtbaar maakt. Ik zou het graag opnieuw 
willen doen, deze keer in België.

Bedankt voor het gesprek!

Maakinsteek: 
Draagvlak

Een samenkomst van reuzen en reuzenliefhebbers: 
de Reuzenhappening
In gesprek met de erfgoedcel van Dijk92

Op 21 mei 2023 trokken er 49 reuzen en zo’n 4000 reuzenliefhebbers richting Berlare om een reuzenfeest te 
vieren. Op deze Reuzenhappening vond er een reuzenstoet plaats en konden de bezoekers tal van reuzenwork-
shops volgen. De erfgoedcel van Dijk92 is de trotse organisator van het geslaagde event. Deze erfgoedcel hecht 
veel belang aan het uitdragen van het reuzenerfgoed in de brede regio met postcode 92xx. Histories ging Sofie 
en Michiel van Dijk92 opzoeken in hun bureau in Dendermonde. Ze vertelden er waarom de Reuzenhappening 
belangrijk is en wat een erfgoedcel kan betekenen voor een reuzengemeenschap.
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Kan je Dijk92 eens kort voorstellen?
Dijk92 is een regionale cultuurorganisatie en heeft een erfgoedcel binnen haar koepel die zich inzet voor het 
cultureel erfgoed in de regio van Dendermonde. We werken samen met gemeentelijke diensten, professionele 
organisaties en lokale gemeenschappen om het erfgoed in de verf te zetten. In het algemeen kan iedereen uit 
ons gebied terecht bij ons met vragen over hoe ze moeten omgaan met hun erfgoed. We geven onder andere 
advies over subsidies, communicatie en zorg rond hun erfgoed. Bovenal spelen we een verbindende rol in het 
erfgoedlandschap. Met onze projecten willen we erfgoedgemeenschappen versterken door hen met elkaar in 
verbinding te brengen.

Wat is de Reuzenhappening?
De meest recente Reuzenhappening vond plaats in mei 2023 in Berlare. Er vonden eerder al twee edities plaats, 
maar de meest recente was een enorm succes. Op dit event kwamen er verschillende reuzen uit de omliggende 
gemeenten samen om in een stoet te lopen. Het publiek kon vanuit een grote tribune kennis met hen maken. 
Daarnaast waren er nog een heleboel ‘reuzen-inspired’ activiteiten om te doen. Zo kon je bijvoorbeeld reuzen-
koekjes bakken en reuzenminigolf spelen. En natuurlijk was er op dat feest veel eten en drinken aanwezig.

Het publiek ontmoet de reuzen uit de regio van Dendermonde op de Reuzenhappening. © Dijk92 en Dirk Wollaert

Waarom organiseren jullie een event zoals de Reuzenhappening?
Reuzenerfgoed is één van de speerpunten van onze werking. We zijn echt een topregio als het op reuzen 
aankomt. Binnen ons gebied alleen zijn er zo’n 150 reuzen en er komen er steeds meer bij. Het doel van de 
Reuzenhappening is niet alleen om veel reuzen te verzamelen en feest te vieren, maar ook om de relevantie 
van dat erfgoed aan te tonen. Veel reuzenverenigingen beseffen in eerste instantie niet dat ze met erfgoed 
bezig zijn. Ook het bredere publiek staat daar niet bij stil. Door daarop in te spelen in onze workshops, proberen 
we mensen te sensibiliseren. Daarnaast proberen we bepaalde uitdagingen binnen dat reuzenerfgoed 
laagdrempelig aan te kaarten. 

Het doel van de 
Reuzenhappening 
is niet alleen om 
veel reuzen te 
verzamelen en feest 
te vieren, maar ook 
om de relevantie 
van dat erfgoed 
aan te tonen.

We willen zo draagvlak creëren 
rond het reuzenerfgoed en hopen 
dat die kinderen de reuzendragers 
van de toekomst zullen worden. 
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Kan je een voorbeeld geven van een activiteit waarmee jullie willen sensibiliseren rond reuzenerfgoed?
In onze regio vinden reuzengemeenschappen vrij moeilijk nieuwe mensen om hun reuzen te dragen. 
Om het publiek op de hoogte te brengen van die dragerproblematiek, hebben we onder andere 
reuzenmanden op kindermaat laten maken. Kinderen konden die samen met hun ouders proberen te dragen, 
daarmee spelen en experimenteren. We willen zo draagvlak creëren rond het reuzenerfgoed en hopen dat die 
kinderen de reuzendragers van de toekomst zullen worden. Zo’n activiteit heeft alleszins succes, want mensen 
hebben zich nadien aangemeld als drager bij een lokale reuzenvereniging. Op de Reuzenhappening zijn reuzen 
dus niet alleen een spektakel om naar te kijken, maar ook een actieve belevenis met een effect. 

In de grote hal konden jong en oud allerlei reuzenworkshops volgen om zich te verdiepen in het reuzenerfgoed. 
© Dijk92 en Dirk Wollaert

Welke impact heeft de Reuzenhappening op de lokale reuzengemeenschappen?
Op de Reuzenhappening zijn zowel de reuzen als reuzenbeheerders de hoofdrolspelers. Als erfgoedcel merkten 
we dat veel lokale reuzenverenigingen zich wat afsloten van de buitenwereld. Met dit event willen we dat open-
trekken. We nodigen zoveel mogelijk mensen uit, reuzenbeheerder of niet, om die reuzenvlam aan hen door te 
geven. Bovendien vormt de Reuzenhappening een uitstekend moment om te netwerken met andere reuzenge-
meenschappen. Dat heeft duidelijk effect. Waar reuzenverenigingen voordien eerder eilandjes waren, nodigen 
ze elkaar nu uit op hun reuzenstoeten of andere gelegenheden. 

Op de Reuzen-
happening zijn reuzen 
dus niet alleen een 
spektakel om naar 
te kijken, maar ook 
een actieve belevenis 
met een effect.

Waar reuzenverenigingen 
voordien eerder eilandjes 
waren, nodigen ze 
elkaar nu uit op hun 
reuzenstoeten of 
andere gelegenheden. 
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Waarom zetten jullie zo hard in op de creatie van draagvlak rond reuzenerfgoed?
Het tekort aan draagvlak is vaak de hoofdoorzaak van de vele uitdagingen waarmee reuzenverenigingen in 
onze regio te maken krijgen. Wij proberen zo flexibel mogelijk te beantwoorden aan de vragen die bij ons 
binnenkomen, maar soms is het heel moeilijk. We kunnen bijvoorbeeld niet zomaar nieuw leven in een 
verwaarloosde reus brengen. Er moet ergens al een voedingsbodem aanwezig zijn om daarmee aan de slag te 
gaan. Met andere woorden, wij kunnen dat niet van bovenaf gaan opleggen. Dan proberen we via een omweg, 
zoals de Reuzenhappening, een lokaal draagvlak te creëren. Dat is een traag proces, maar op deze manier 
geraken de meeste vragen wel opgelost.

Via de reuzenhappening hoopt Dijk92 de passie voor de reuzen door te geven, ook aan de jongsten onder ons! 
© Dijk92 en Johnny Van Bogaert 

Welke tip zouden jullie kunnen geven aan reuzengemeenschappen buiten jullie regio?
Als je een erfgoedcel in je regio hebt, moet je die gewoon contacteren. Elke erfgoedcel gaat je sowieso bijstaan 
in je vraag of je doorverwijzen naar de juiste persoon. We hebben de tijd en draagkracht om te investeren in dat 
reuzenerfgoed. Verder kan je ook altijd terecht bij de cultuurdienst van je gemeente. Zeker in regio’s waar er 
nog geen erfgoedcel aan het werk is, zijn er reusvriendelijke gemeentes actief. Eens je je weg naar een 
professionele speler vindt, zit je zeker op het goede spoor. 

Hoe werken jullie samen met de gemeentes in jullie regio?
Wij proberen de gemeentediensten zoveel mogelijk te laten inzien dat reuzenerfgoed belangrijk is. 
De gemeente kan dan budget vrijmaken om de activiteiten van reuzenverenigingen te ondersteunen. Voor de 
gemeente zelf kan dat immaterieel erfgoed niet alleen interessant zijn voor de erfgoedwaarde zelf, maar ook 
voor de lokale economie of het toerisme. Bovendien zijn reuzen een heel dankbaar iets om mee aan de slag te 
gaan rond thema’s als diversiteit en inclusie. Events zoals de Reuzenhappening prikkelen gemeentediensten, 
omdat er een heel divers publiek aanwezig was en het dus ook een heel verbindend event was. 

Hoe verduurzaam je de resultaten van de Reuzenhappening?
De verduurzaming van onze werking rond de regionale reuzen staat hoog op de agenda. We willen echt dat 
die vlam blijft branden. In 2026 vindt de volgende editie van de Reuzenhappening plaats. Dat betekent niet 
dat we tussentijds niets zullen doen rond de reuzen. We plannen uitstappen en ontmoetingsdagen in om 
blijvend contact te hebben met de reuzenbeheerders. Natuurlijk kunnen we dat niet altijd even intens 
opvolgen. Daarom rekenen we erop dat de reuzenbeheerders dat zelf ook gaan overnemen door in contact te 
blijven met elkaar en elkaar te blijven uitnodigen.  
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Welke boodschap wil je nog meegeven aan reuzenliefhebbers?
Probeer je reuzenverhaal zo breed mogelijk te maken. Als je een relevante reuzenvereniging wilt zijn, maak je 
van je reus best een soort mascotte van een ruimere buurtwerking. Probeer je reus niet enkel naar buiten te 
brengen op een reuzenstoet, maar bijvoorbeeld ook op kerstmarkten of buurtfeesten. Zorg ervoor dat je reus 
een sociale meerwaarde heeft en een symbool is van de lokale gemeenschap.

Bedankt voor het gesprek!

Maakinsteek: 
draagvlak

Reuzen in het museum: het Maison des Géants in Ath
In gesprek met Laurent Dubuisson

Reuzen dansen door de straten van honderden dorpen, gemeentes en steden in onze regio. Het zijn bekende 
gezichten die jaarlijks buitenkomen om feest te vieren met de lokale gemeenschap. Maar wist je ook dat er een 
museum bestaat waarin reuzen wonen? Het Maison des Géants in Ath huist al sinds 2000 de reuzencultuur 
van deze contreien. Histories sprak met directeur-conservator Laurent Dubuisson om te ontdekken hoe de 
reuzencultuur zich in een museale context vertaalt.

Dag Laurent, kan je jezelf en het Maison des Géants kort eens voorstellen?
Van opleiding ben ik historicus. Via mijn historisch onderzoek had ik mijn passie voor de reuzencultuur 
ontdekt. Sinds de opening van het museum in 2000 ben ik er aan de slag als conservator. Bij het ontstaan 
ervan wilden we zeker alle elementen van de reuzencultuur in beeld brengen. We legden wel nadrukkelijk 
de klemtoon op het immateriële aspect van de feestelijke traditie. De missie van het museum is om de 
reuzencultuur levend te houden door het te promoten en reuzenverenigingen en -makers te ondersteunen.

Hoe ziet de reuzencollectie van het museum eruit?
Het museum is gehuisvest in een herenhuis uit de achttiende eeuw in het historisch centrum van Ath. 
Daar bewaren we dus ook onze collecties. In het begin hadden we eigenlijk geen stukken om te presenteren, 
dus hebben de stad Ath, omliggende gemeentes en andere instellingen hun collecties aan ons geschonken. 
Die omvatten voornamelijk voorwerpen die betrekking hebben op de immateriële volks- en reuzencultuur. 
We hebben bijvoorbeeld een grote collectie aan historische affiches, postkaarten, foto’s en lithografieën die de 
reuzencultuur uitbeelden. Een deel van die collectie is ook tot bij ons gekomen via particulieren. 

Hoe betrekt het Maison des Géants het bezoekerspubliek bij de collecties?
Om te beginnen is het museum erin geslaagd een niet te missen plek te worden voor de lokale bevolking 
van Ath. De plaatselijke bewoners bezoeken regelmatig het museum, waar ze hun erfgoed en cultuur 
kunnen ontdekken. Bovendien is het museum een instrument om de traditie door te geven aan jongeren. 
We organiseren bijvoorbeeld speciale familiedagen, waar het bezoek op maat wordt gemaakt van gezinnen. 
Kinderen kunnen dan bijvoorbeeld kleine reuzenmanden uitproberen. Daarnaast hebben we ook met scholen 
samengewerkt om educatieve pakketten en workshops voor kinderen aan te bieden.

Als je een relevante reuzenvereniging 
wilt zijn, maak je van je reus best 
een soort mascotte van een ruimere 
buurtwerking. 
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Het Maison des Géants engageert zich om het reuzenverhaal aan de kinderen te vertellen. © J. Dhondt

Hoe legt het Maison des Géants contact met reuzenverenigingen?
We hebben sterke banden met enkele lokale reuzenverenigingen. Doorheen het jaar worden er in de regio rond 
Ath bijna veertig reuzenstoeten georganiseerd. Als museum werken we regelmatig evenementen uit met hen. 
In januari 2018 organiseerden we bijvoorbeeld de officiële voorstelling van een nieuwe reus, Alix de Namur. Het 
jaar daarvoor was dat ook het geval voor de creatie van de reus Le Jardinier. Na de presentatie in het museum 
werd de reus vervolgens gedoopt door zowel de stad en de Kerk. In diezelfde geest publiceren we aan het begin 
van elk jaar een kalender met alle vieringen in België en Frankrijk waaraan reuzen deelnemen. Om de uitgave 
van die kalender te vieren, nodigen we alle lokale en regionale verenigingen uit in de tuin van het museum. Via 
deze succesvolle samenwerkingen en ontmoetingsdagen houden we de banden met de reuzenverenigingen sterk.

Het Maison des Géants organiseert evenementen om lokale reuzenbeheerders te ondersteunen. © J. Dhondt

Op welke manier kan het Maison de Géants reuzenverenigingen ondersteunen?
Zoals eerder gezegd, helpen we regelmatig met projecten van zowel Belgische als Franse reuzengemeenschap-
pen. Een andere manier waarop we concreet ondersteuning aanbieden, is de creatie van een netwerk. We hou-
den een lijst bij van vakmensen die kunnen helpen bij het maken van een reus. Die delen we met verenigingen 
die een reus willen bouwen of laten restaureren. 

Bovendien is het museum 
een instrument om de traditie 
door te geven aan jongeren.
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Wat houdt de toekomst in voor La Maison de Géants?
Sinds 2021 zijn er renovatiewerken bezig in het museum. We richten op een heropening in 2024. De inkleding 
van de reuzen zal enigszins aangepast worden. Het is de bedoeling dat La Maison de Géants een stadsmuseum 
wordt, waarin de reuzencultuur binnen een breder plaatje van het immaterieel erfgoed in Ath komt te passen. 

Bedankt voor het gesprek!

Maakinsteek: 
personage, restauratie/recyclage

De kleren maken de reus
In gesprek met Madeleine Limbourg

Sinds mei 2023 is Ternat een reus rijker. In het gemeentehuis kan je nu reus Pol de Mont gaan bezichtigen, die 
als een grote broer naast een kleinere reus staat. De reus stelt schrijver en historicus Polydoor ‘Pol’ de Mont 
voor, een iconische figuur uit de regio die op 15 april 1857 werd geboren in Wambeek. Histories sprak met 
Madeleine Limbourg die de kledij van de reus heeft gemaakt. Zij vertelde ons hoe het maken van reuzenkleren 
in zijn werk gaat en belangrijk is voor het creëren van een reuzenpersonage. 

Dag Madeleine, kan je jezelf en het reuzenproject waar je aan hebt gewerkt even voorstellen? 
Ik ben Madeleine Limbourg en ik woon in Sint-Katherina-Lombeek, een deelgemeente van Ternat. 
Vorige zomer kreeg ik een telefoontje van Dirk Lindemans met de vraag of ik het zag zitten om kleren te 
maken voor een reus. Dirk maakt deel uit van het Pol de Montgenootschap te Wambeek en ze hadden onlangs 
een tweedehands reus gekocht. Die wilden ze omvormen tot een reuzenversie van Pol de Mont. 
 
Had je al eerder kledij voor een reus gemaakt?
Nee, ik had helemaal geen ervaring met het maken van kledij voor reuzen. Alleen zag ik het dan ook niet zitten. 
Ik ben iemand gaan zoeken die ook een beetje kan naaien want met twee weet je altijd meer. Nadat ik iemand 
had gevonden die mij wilde helpen, zijn we samen de reus gaan bekijken. 

Waarom hebben jullie voor een kostuum gekozen? 
Voor de kledij van de reus hebben we ons gebaseerd op foto’s van Pol de Mont. Daaruit bleek al snel dat de 
schrijver eigenlijk altijd gekleed was in een zwart kostuum met een wit hemd. We waren wel vrij om eigen 
elementen toe te voegen. De zwarte handschoenen en de manchetten hebben we bijvoorbeeld toegevoegd 
omdat ons dat mooier leek.

Hoe verliep het maken van de kledij?  
Omdat de reus zo groot is dat hij op veel plaatsen niet kan staan, hebben we de reus uit elkaar gehaald. 
Het hoofd moest volledig herwerkt worden, want daar moest het hoofd van Pol de Mont van worden gemaakt. 
De kunstenaar Guy Van Vreckem wilde dat bij hem thuis doen, waardoor we het hoofd lange tijd niet hebben 
gezien. Het borststuk en het onderste deel hadden we bij ons in het cultureel centrum staan. Aan het onderste 
deel, de benen, moesten we niet veel veranderen. Aan het borststuk moesten wel veel aanpassingen gebeuren. 
Eerst en vooral klopte het figuur van het bestaande borststuk niet. De borst was heel breed terwijl Pol de Mont 
een eerder fijne meneer was. Om het borststuk wat te verfijnen, kregen we hulp van de man van mijn collega. 

Ik ben iemand gaan zoeken 
die ook een beetje kan 
naaien want met twee weet 
je altijd meer.
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Voordat we stof konden kopen, moesten we weten hoeveel stof er juist nodig was. Dat proces, het beginnen 
meten, verliep vrij ingewikkeld. Op basis van een grote vest hebben we een patroon gemaakt dat we dan nog 
hebben uitvergroot. Nadat we het patroon hadden, hebben we de vest en mouwen gemaakt. We hebben de 
mouwen opgevuld met een lichte mousse, zodat het geheel niet te zwaar zou worden. De vest hebben we uit 
verschillende stukken gemaakt om daarna de rug en het voorste stuk in elkaar te zetten. Dat was een lastig 
proces van een beetje passen, weer losmaken, opnieuw passen en terug losmaken tot alles klopte.

Madeleine tijdens het maken van de kledij. © Femke den Hollander

Welke uitdagingen zijn jullie tegengekomen? 
In de eerste plaats hadden we een aantal logistieke uitdagingen ervaren. Een ruimte vinden waarin we aan 
de reus konden werken, bleek als snel een knelpunt te zijn. Uiteindelijk kregen we plaats boven het cultureel 
centrum, maar we konden daar met het borststuk niet binnen. Die moesten we dus uit elkaar halen. 
Na een tijdje moesten we daar weg en dan moesten we weer op zoek naar een andere plaats om verder te 
kunnen werken.
 
Een ander probleem dat we hadden, was dat we pas heel laat in het proces het hoofd en het borststuk voor 
het eerst terug op elkaar konden zetten. Tot dan toe hadden we de vest nog niet goed kunnen passen, 
omdat we het hoofd niet hadden. Het was tot dan een beetje proberen en niet kunnen. Bij het eerste 
pasmoment probeerden we het hemd ook voor het eerst. Doordat Pol de Mont een baardje had, waar we 
dus geen rekening mee hadden gehouden, moesten we het hemd onder de baard kunnen schuiven. Ook de 
kraag van de vest hebben we terug uit elkaar moeten halen, omdat het niet klopte wanneer de hals van de 
reus erbij kwam. 

Tot slot zagen we ook putten in de stof wanneer we de kledij op de reus hingen, 
omdat het piepschuim eronder niet glad was. We zijn dat dan beginnen 
afschuren en hebben geprobeerd om dikke mousse met koorden vast 
te maken aan de reus. Op die manier wilden we het zo vlak mogelijk 
maken. Ik was aanvankelijk niet zo tevreden, maar we zijn verder 
blijven proberen tot de vest mooier hing. Achteraf gezien hebben we 
die problemen goed opgelost, maar het zorgde toch wel voor een 
moment van paniek. 
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Pasmoment voor reus Pol de Mont © Femke den Hollander

Hebben jullie overwogen om een volledig nieuwe reus te maken? 
Nee, het ging altijd om het herwerken van de bestaande reus. In mei is er een bloemenstoet in Ternat en 
daar wilde Dirk de reus graag tonen. Daardoor hadden we dan ook een strakke deadline. Vorig jaar zijn we in 
september gestart, maar toen hadden we nog geen vaste plaats waar we konden werken. Pas vanaf februari 
konden mijn collega en ik elke week aan de reus beginnen werken.

Wij hebben ook geen speciale materialen gebruikt. Gewapend met een naaimachine, onze scharen en veel 
naald en draad zijn we aan de slag gegaan. Onlangs ben ik naar een lerend netwerk geweest van Histories in 
Leuven en daar heb ik veel informatie verkregen van andere reuzenbouwers. Ik vond het wel spijtig dat we niet 
eerst met iemand zijn gaan praten om meer info te krijgen. Wij moesten verder bouwen op een bestaande reus 
en dat was een uitdaging.

Achteraf bekeken, nadat ik info kreeg van andere bouwers in Leuven tijdens de bijeenkomst, dan was ik voor 
mijzelf toch een beetje teleurgesteld. We hadden niet zo snel akkoord mogen gaan met de deadline om de 
reus af te maken voor de bloemenstoet. We hadden beter eerst eens rondgekeken en rondgevraagd. Dat is een 
goede les voor de volgende keer. 

Wat was ondanks de moeilijkheden iets om trots op te zijn?
Het moment dat hij helemaal klaar stond in het gemeentehuis. Als alle delen van de reus op elkaar stonden, 
vond ik dat wel knap. We hebben daar zo hard aan gewerkt, daarmee dat het een tof moment was om het com-
plete plaatje te zien. Als meter van de reus ga ik ook de doop van de reus door Dirk niet snel vergeten. 

Gewapend met een 
naaimachine, onze scharen 
en veel naald en draad 
zijn we aan de slag gegaan. 
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Het moment waarop de reus gedoopt werd. © Madeleine Limbourg en het Pol de Montgenootschap

Aan andere mensen die een reus willen maken, wat zou de grootste tip zijn die je wil meegeven?
Dat ze heel goed nakijken, afhankelijk van het personage, of het niet gemakkelijker is om te werken met een 
volledig nieuwe reus in plaats van een bestaande. Bij ons kwam het figuur van de bestaande reus niet overeen 
met het figuur van Pol de Mont. Pol de Mont had een smal figuur, terwijl de bestaande reus heel breed was. 
Daardoor moesten we nog het borststuk van de reus bijschuren. Voorzie ook een voldoende grote ruimte en 
zorg dat je die ruimte kan behouden tot je werk af is. Neem af en toe ook voldoende afstand om te kijken 
naar de volledige figuur die je hebt gecreëerd. Ik heb zelf gemerkt dat wanneer de reus er volledig stond en ik 
achteruit wandelde, ik de fouten aan de vest beter kon zien. Wij stonden altijd met onze neus vlak tegen de 
reus en dan zag je de fouten niet goed. Ook omdat we de reus pas laat in het proces volledig zagen, kregen 
we een fout beeld.

Wat zijn de toekomstplannen voor de reus Pol de Mont? 
Een van de doelstellingen die het Pol de Montgenootschap heeft, is om de reus te gebruiken om Pol de Mont bij 
kinderen bekend te maken. In Leuven heb ik gehoord dat sommige reuzenorganisaties contacten hebben met 
scholen en dat ze ook een draaiboek hebben om mee naar de scholen te gaan. Dat is ook een doelstelling van 
Dirk als voorzitter van het Pol de Montgenootschap die hij graag met de reus wil verwezenlijken. 

 Bedankt voor het gesprek!
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Maakinsteek: 
community

Reuskens verbinden inwoners van Borgerhout
In gesprek met Wietse Vermeulen

De jaarlijkse reuzenstoet van Borgerhout is een groot feest waar iedereen van heinde en verre naar komt kijken. 
Reuzen vzw neemt sinds haar oprichting in 2013 de organisatie op zich.  De vzw stelde zich meteen het doel 
om elk jaar nieuwe reuzen aan de start van de stoet te hebben. Op die manier konden ze veel mensen bij het 
project betrekken. Histories sprak met Wietse Vermeulen van de Reuzen vzw over hoe dit project in goede 
banen wordt geleid. 

Dag Wietse, kan je jezelf en de werking van de Reuzen vzw even voorstellen?
Ik ben Wietse Vermeulen, de coördinator van de Reuzen vzw. In 2012 blies het district Borgerhout het 
reuzenproject nieuw leven in door de 300ste verjaardag van de Reuskens te vieren met een groot feest. 
Ik ben toen gevraagd om gemeenschappen te helpen bij het maken van nieuwe reuzen voor dat feest. Dat jaar 
zijn er meer dan 50 nieuwe reuzen gemaakt. Het was zo’n groot succes dat we het jaar nadien, in 2013, 
de Reuzen vzw hebben opgericht. Zo konden we de nieuwe reuzen blijven opvolgen en een gemeenschaps-
vormend project rond de reuzenstoet opstarten. Elk jaar komen er een 6-tal nieuwe reuzen bij die we 
ondersteunen bij het bouwen. In de jaarlijkse stoet lopen meer dan 1000 mensen van alle leeftijden mee, 
onder begeleiding van muziek, oude praalwagens en een 100-tal vrijwilligers die het allemaal mogelijk maken. 

Wietse toont de verjaardagstaart voor de Reuskens. © Histories

Organiseren jullie nog andere events naast de reuzenstoet? 
Kan je ook op andere momenten de reuzen zien? 
Eigenlijk kwamen de reuzen maar een keer per jaar naar buiten. En ofwel was je er dan bij ofwel niet. 
Wij hebben vanaf het reuzenjaar in 2012 beslist dat de reuzen vaker naar buiten moeten komen, zodat de 
mensen de Reuskens gaan herkennen. Er zijn dus een aantal activiteiten waarop de Reuskens verschijnen,
zoals een buurtfeest of nieuwjaarsdrink. De oorspronkelijke vier Reuskens van 300 jaar geleden zijn de 
hoofdrolspelers van heel het reuzenproject. Zij komen regelmatig naar buiten en brengen bezoekjes. Dit jaar 
hebben we bijvoorbeeld een tombola georganiseerd. Bij de winnaars kwam een van de Reuskens op hun 
verjaardagsfeest langs. De reuzen sturen ook kaartjes om mensen te steunen, geven een high five en zwaaien 
naar iedereen. Zo creëer je een band. Vooral kinderen vinden dat leuk. Je kan de reuzen wel enkel in Borgerhout 
zien, want buiten Borgerhout komen de reuzen niet.



- 39 -

Reuzin, een van de Reuskens, ligt te slapen. © Histories

Wat gaat er goed aan jullie werking? Waar zijn jullie trots op?
Er zijn een aantal initiatieven waar we trots op zijn. Ten eerste hebben we samen met artiesten en theatermakers 
een legende geschreven over waar de reuzen vandaan komen. Elk kind stelt zich die vraag wel eens en daarom 
hebben we dat verhaal gecreëerd. Dat gebeurde in de vorm van een luisterverhaal. Dat kan ook zo door mensen 
doorverteld worden aan elkaar. 

Verder konden we in coronatijden geen stoet organiseren, maar zijn de Reuskens wel langs alle pleintjes en 
door veel straten van Borgerhout gereden. Mensen mochten niet buitenkomen, dus brachten we de Reuskens 
naar de mensen. Dat was een hartverwarmende boodschap en mensen hebben dat geapprecieerd. 

Tot slot zijn we fier dat we elk jaar nieuwe reuzen kunnen maken met mensen die allemaal gemotiveerd zijn. 
Bij ons mogen mensen en organisaties hun verhaal vertellen. Dit jaar was er bijvoorbeeld een organisatie die 
werkt rond voedselverspilling. Ze koken met ingrediënten die worden weggegooid omdat ze bijna vervallen zijn. 
Die mensen hebben een reus gemaakt, een kokkin, die grote groenten bij zich had. Zo stond ze symbool voor 
hun boodschap: gooi niet te snel eten weg. Mensen zijn fier dat ze aan de hand van een reus kunnen laten zien 
waar ze voor staan.  Ze werken daar hard aan en zijn trots dat ze mogen meelopen in de stoet. Elk jaar komt 
hun reus naar buiten en krijgen toeschouwers die boodschap mee.

Hoe motiveren jullie mensen? Gaan jullie actief naar hen op zoek?
We planten hier en daar zaadjes, maar mensen weten ondertussen dat ze een reus mogen maken en dat wij 
hen helpen dat te doen. Het is een kwestie van tijd te nemen om naar hen te luisteren en om samen met hen 
ideeën te verzamelen. Daarmee gaan we dan aan de slag. Daarom organiseren we reuzenbouwersavonden, 
om de mensen te helpen hun enthousiasme en hun verhaal te vertalen. We zeggen eigenlijk altijd ‘ja’ op elk 
voorstel. 

Verder konden we 
in coronatijden geen 
stoet organiseren, 
maar zijn de Reuskens 
wel langs alle pleintjes 
en door veel straten 
van Borgerhout 
gereden. 

Bij ons mogen mensen en 
organisaties hun verhaal vertellen. 
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Vroeger keken de mensen naar de stoet en kwamen er allemaal reuzen voorbij. De laatste tien jaar is het 
verschil dat de mensen mogen meelopen in de stoet. Het ‘maak je eigen reus’-project kan je niet alleen. 
Je hebt een groep nodig. Sommige mensen kunnen bijvoorbeeld goed naaien en anderen hebben dan weer 
creatieve ideeën. Alle talenten van de mensen in die groep zorgen ervoor dat er iets moois uit voort komt. 
Het maken van een reus is iets speciaal en fantasierijk. Dat doe je niet elke dag of elk jaar. 

De Borgerhoutse gemeenschap is heel divers, hoe zorgen jullie ervoor dat iedereen zich 
aangesproken voelt? 
Het is een bewuste keuze geweest om te zeggen dat iedereen een eigen reus mag maken. We hebben daar 
wel wat campagne voor gevoerd. Het eerste jaar waren er ook meteen twee of drie groepen met een diverse 
achtergrond die een reus hebben gemaakt. Wat we ook doen is met scholen werken die heel divers zijn. Als je 
de kinderen meekrijgt, dan heb je de ouders ook mee. Dat is een manier om heel breed mensen te bereiken die 
je anders misschien niet had bereikt. Daarnaast zijn er workshops gegeven in klassen en ook heel wat scholen 
hebben een eigen reus gemaakt. Je ziet ook in de stoet dat iedereen welkom is en dat iedereen er samen iets 
van kan maken. 

Hoe gaan jullie om met de input die mensen geven? Hebben ze carte blanche? 
Er zijn een aantal richtlijnen qua hoogte en breedte, omdat de reuzen door de straten moeten kunnen 
bewegen. Voor de rest hebben ze heel veel vrijheid. Vanuit de Reuzen vzw helpen we wel om hun ideeën te 
vertalen naar een haalbaar en maakbare pop. Bovendien moet er liefst ook een herkenbaar gezicht of attribuut 
in verwerkt worden, zodat het iets is dat tot leven komt. 

Hebben jullie doorheen het jaar ook contact met de gemeenschappen die de reus bouwen of is dat enkel 
naar aanleiding van de stoet?
De Reuzen vzw heeft een jaarprogramma. Vier keer per jaar komen we samen met de makers van nieuwe reuzen. 
Tijdens deze momenten horen we hoe ver ze staan en laten we de groepen samen nadenken over elkaars reus. 
Daarna volgt er nog een generale repetitie om te kijken of de reus klaar is om mee te gaan in de stoet. 

Daarnaast hebben we ook een werking met vrijwilligers die we om de zoveel tijd zien. We zijn wel het hele jaar 
bezig met mensen om rond de stoet en de reuzen te werken. We hebben ook een programma voor alle kindjes 
van het eerste leerjaar. Voor hen organiseren we een soort speurtocht naar een reus. Die kennismaking werkt 
heel goed. Het woord reus heeft een beetje een magisch effect op kinderen, omdat ze nog niet helemaal weten 
of dat echt is of niet. Daarom maakt het zoveel indruk bij hen. 

Wat is er volgens jou nodig voor een succesvolle samenwerking? 
Welke tips zou je geven aan andere mensen/organisaties die meer participatief willen werken?
Zorg vooral dat je een gemotiveerd team hebt met een aantal trekkers. Probeer de mensen wat te prikkelen, 
zodat hun idee nog wat straffer wordt dan wat ze dachten dat mogelijk was. Alles kan bij de reuzen. 
Het succesvolle van de reuzenstoet is dat het een mooi slot is van al het harde werk en een moment is 
waarop iedereen dat kan zien. 

Als je de kinderen meekrijgt, 
dan heb je de ouders ook 
mee. Dat is een manier 
om heel breed mensen te 
bereiken die je anders 
misschien niet had bereikt. 
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Je moet als organisator ook zelf het goeie voorbeeld geven. Als je wil dat de mensen meedoen met het feest 
moet je dat zelf ook doen. Ook is het belangrijk dat je genoeg tijd neemt om na te denken over wat je precies 
wil maken en vertellen. Zoek als organisator ook mee naar oplossingen. Soms zitten groepen wat vast met 
bijvoorbeeld het kostuum of het hoofd. Je moet aanvoelen wat de groep nodig heeft. 

Hoe zou jullie werking een voorbeeld kunnen zijn voor andere regio’s in Vlaanderen?
Je hebt vooral veel enthousiasme, energie en goesting nodig om samen te werken met iedereen. Iemand heb-
ben die alles wat coördineert help ook. Veel reuzenorganisaties doen alles op vrijwillige basis, terwijl het district 
bewust heeft gekozen om mij te betalen. Dat is mee de motor van het succes, want anders moet je alles na de 
uren doen. 

Daarnaast is het ook belangrijk om naast de stoet, die een keer per jaar wordt georganiseerd, nog andere acti-
viteiten te organiseren om het project te laten leven. Maak ook niet elke stoet exact hetzelfde. Respecteer zeker 
het erfgoed en de traditie, maar laat ook ruimte voor vernieuwing. 

Ga tot slot ook op zoek naar wat de mensen willen zien. Stel jezelf de vraag: ‘Begrijpen mensen waarom ik dit 
werk eigenlijk doe?’  Waarom gaat de stoet uit? Durf je eigen project in vraag te stellen en eventueel bij te stu-
ren. Luister naar wat anderen aan input kunnen geven aan je project. Ga misschien ook op zoek naar partners 
die je project kunnen versterken. 

Hoe ziet de toekomst eruit voor de Reuskens? Voor de vzw?
De Reuskens bestaan ondertussen al 300 jaar en het project leeft enorm. We hebben dus vertrouwen dat de 
Reuskens nog lang zullen bestaan. Het project is de laatste jaren wel veel groter geworden. Voor nu krijgen we 
nog projectsubsidies, maar wat daarna? We kunnen meer steun gebruiken. 
We blijven de stoet organiseren en we vinden het fijn om daar veel mensen rond samen te brengen. Zonder alle 
vrijwilligers die meehelpen, zou het nooit lukken. Daar zijn we hen heel dankbaar voor. ‘Samen zijn we sterk of 
samen zijn we groot als een reus.’ Zo willen we verder blijven werken. 

Bedankt voor het gesprek!

Maakinsteek: 
community

Het peloton achter reus Jempi
In gesprek met John Huvare en Hugo Verhenne

Jean-Pierre ‘Jempi’ Monseré was een voormalig wereldkampioen wielrennen uit Roeselare. Sinds 2022 is 
hij geëerd met een reus die naar zijn gelijkenis is gebouwd. Histories sprak met John (reuzenvereniging 
Reusselaere) en Hugo (erfgoedcel TERF) over de samenwerking die geleid heeft tot de realisatie van Jempi.. 

‘Samen zijn we sterk 
of samen zijn we groot 
als een reus.’
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Dag John en Hugo, kunnen jullie jezelf even voorstellen? 
Hugo: Ik ben Hugo, ik werk bij de erfgoedcel en tien jaar geleden hebben wij een revitalisering gedaan van 
de reuzengemeenschap in de regio. Daar is toen veel reactie op gekomen, onder andere vanuit Reusselaere. 
Een paar jaar geleden zei John dat hij het idee had om een nieuwe reus te bouwen rond Jempi, de bekende 
Roeselaarse wereldkampioen. Ik heb hem toen gezegd dat hij aan mijn mouw mocht trekken als het zover was 
en dat we dan samen met de nodige partners aan tafel zouden zitten om daar werk van te maken. 

John: Ik ben John, lid van Reusselaere. Ik zat al even met het idee om een nieuwe reus te bouwen. Via Hugo 
zijn we gesponsord geweest en hebben we de juiste kanalen gevonden. Als reuzenvereniging staan wij nog in 
onze kinderschoenen. De reuzen stonden meer dan tien jaar stil, waardoor we niemand van de vroegere 
reuzenwerking hebben om iets aan te vragen. 

Waarom hebben jullie als personage gekozen voor Jempi?
Hugo: Het wielermuseum KOERS in Roeselare heeft een nauwe band met Jempi, omdat ze een zaal hebben 
gewijd aan hem. John is naar de conservator van KOERS gestapt en heeft met hem gepraat over zijn droomreus 
Jempi.  Op die manier is het balletje aan het rollen geraakt.

John: We hadden tot dan toe allebei hetzelfde onuitgesproken idee. Het voordeel van KOERS is dat er jonge 
mensen werken en hun jonge dynamiek heeft ons enorm geholpen. 

Reus Jempi loopt door de straten van Roeselare. © John Huvare/Reusselaere

Hoe verliep het bouwproces van reus Jempi? 
John: Van in het begin wilden we dat alles, van begin tot einde, Roeselaars was. We hebben voor de bouw van 
de reus samengewerkt met het zevende jaar metaalbewerking van het VTI van Roeselare. In de coronaperiode 
konden we echter niet binnen op de school en moesten we alles vanop afstand volgen. Daardoor zagen we te 
laat dat hij te breed was uitgevallen en dat hij ook niet vlot wandelde. Het was deels een pedagogisch project, 
waardoor we er toch nog het beste van wilden maken. Daarom hebben we er een schitterend feest rond 
georganiseerd. Op de geboorte van reus Jempi waren meer dan duizend mensen aanwezig. Op zich was dat een 
groot succes. Het enige jammere was dat toen het doek viel, veel mensen zeiden: ‘Jempi is een beetje te zwaar’. 
Via Facebook kwamen er ook vervelende commentaren. Zondagavond was het feest gedaan en maandag zijn 
we terug aan tafel gaan zitten. Toen hebben we meteen afgesproken dat we een nieuwe reus gingen maken,
 en een jaar later was die er.

Hugo: Een ‘small versie’ als het ware.

Van in het begin 
wilden we dat alles, 
van begin tot einde, 
Roeselaars was.
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John: Inderdaad, en uiteraard veel beter hé!

Hugo: Door corona was het resultaat niet honderd procent, maar je mag je ook niet blindstaren op het 
resultaat. Het proces is even belangrijk een daar hebben we allemaal veel uit geleerd. 

John: De mensen waarmee we hebben samengewerkt, dat zijn mensen waar je naar terug kan keren als we nog 
een nieuwe reus maken. 

Zijn jullie helemaal opnieuw begonnen? 
Of hebben jullie de bestaande reus aangepast nadat hij te breed was?
Hugo: Onze reus moest geboren worden op de Open Monumentendag in september 2022. Anderhalf jaar op 
voorhand zijn we aan de reus begonnen. Die deadline hebben we gehaald, maar dat was dan wel met de reus 
die te breed was.

John: Na de doop zijn we eigenlijk van nul terug gestart om de smallere versie te maken. We hebben hem wel 
niet opnieuw gedoopt. We hebben gezegd dat Jean-Pierre de coronakilo’s er heeft afgetraind. Nog voor we 
aan de smallere versie waren begonnen, had ik toevallig opgevangen dat er iemand was die aluminium 
constructies maakte. We hebben toen contact opgenomen met die persoon.  De man die de aluminium 
constructie gemaakt heeft, dacht mee met ons en dat is belangrijk. Niet enkel naar zwaarte en wendbaarheid 
toe, maar ook op vlak van veiligheid. We hebben de kop niet opnieuw gebruikt, maar wel de mal. De kledij van 
de eerste reus hebben we aangepast en smaller gemaakt. Dat is alles eigenlijk, maar dat heeft wel de nodige 
tijd gevraagd.

Met wie hebben jullie samengewerkt?
Hugo: De stuurgroep bestond uit het KOERS museum, Reusselaere, wij als erfgoedcel en de maakpartners. 
Dat waren het 7e jaar metaalbewerking van het VTI, de kleermakers en de stad Roeselare. Vanuit de stuurgroep 
hebben we dan ook ‘onderaannemers’ aangenomen, zoals het SASK. Zij hebben zowel het hoofd in de klei 
gemaakt alsook de handen. Een grafisch ontwerper heeft dan nog de handen en het gezicht geschilderd. 

John: De relatie met de stad was ook belangrijk, want uiteindelijk zijn het hun reuzen. Het enige wat wij doen, 
is er mee op uit trekken.

De mensen waarmee we 
hebben samengewerkt, 
dat zijn mensen waar je 
naar terug kan keren als we 
nog een nieuwe reus maken. 

Na de doop zijn we eigenlijk 
van nul terug gestart om de 
smallere versie te maken. 
We hebben hem wel niet opnieuw 
gedoopt. We hebben gezegd 
dat Jean-Pierre de coronakilo’s 
er heeft afgetraind.
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Zijn er vaste momenten waarop de reuzen naar buiten komen?
John: Het hoogtepunt voor de reuzen is de opening van de ‘Batjes’, dat het voorlaatste weekend van juni 
plaatsvindt. Uit die traditie zijn de reuzen ook ontstaan. 

Hugo: Ook met carnaval komen de reuzen buiten. Andere jaarlijkse momenten waarop je de reuzen kan 
zien, zijn de koers Dwars door Vlaanderen en de Urban Trail. Bij die laatste loop je langs verschillende 
erfgoedlocaties waar er hier en daar ook een aantal reuzen staan. Bij evenementen hangen er in de 
winkelstraten ook grote banners waarop de reuzen staan. Door de reuzen zichtbaar te maken in de straten, 
promoten we ze. 

John: We zijn nog zoekende naar een verdienmodel. We zouden graag iets kunnen teruggeven aan onze 
vrijwilligers. Nu maken we bijvoorbeeld al minireusjes. Deze figuurtjes worden in samenspraak met een andere 
vereniging gemaakt. Daar verdienen we een percentage op. We werken ook met een peter- en meterschap, 
maar dat is nog niet helemaal verfijnd. 

Hugo: Een reuzengemeenschap is een bende enthousiaste vrijwilligers die dat met hart en ziel doen, maar je 
kan hen niet constant vragen stellen zonder dat er iets naar hen terugkomt.

Reus Jempi staat klaar om de wielrenners aan te moedigen. © John Huvare/Reusselaere

Zijn er achteraf dingen die jullie anders zouden gedaan hebben?
John: Nee, we kunnen eigenlijk niet spreken van mislukkingen. Het enige probleem was dat hij te breed was in 
het begin. De samenwerking en communicatie met de partners verliep voorbeeldig. Wanneer we het afgewerkte 
hoofd voor het eerst aan de familie van Jean-Pierre toonden, waren ze heel tevreden. Dat is uiteindelijk het 
belangrijkste. We hebben gewerkt op basis van foto’s, waardoor het resultaat zeer waarheidsgetrouw is.

Wat is de belangrijkste les die jullie geleerd hebben uit heel dit traject? 
John: Dat een goed werkschema belangrijk is. We hebben vanaf het begin gezegd dat we met z’n allen aan 
het begin van een sprint staan waarbij iedereen eigen baan heeft. Ga niet in iemand anders zijn baan lopen. 
Als je de verantwoordelijkheid krijgt voor dat vakje, hou je je daar dan ook aan. Er moet ook één iemand zijn 
om alles coördineren. Je werkt met de sterktes van mensen, maar ook met de zwaktes. Er moet iemand de 
eindverantwoordelijkheid hebben. 

Hugo: Taakverdeling is inderdaad heel belangrijk en via de stuurgroep werkte dat goed. Op vergaderingen werd 
er ook goed teruggekoppeld naar de rest, zodat iedereen goed op de hoogte was. Het was fijn dat we met alle-
maal enthousiaste partners konden samenwerken.
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John: Dit traject was ook leuk, omdat het museum activiteiten aan de reus heeft gekoppeld. Zo hebben ze 
bijvoorbeeld kinderen en ouderen reuzenhoofden laten maken.

Hugo: Vervolgens mochten ze met hun creaties meelopen in de stoet op het geboortefeest. De mensen van het 
woonzorgcentrum, die in een rolstoel zitten, hadden het hoofd mee op hun schoot. De kinderen hadden hun 
zelfgemaakte hoofd opgezet. Dat was fantastisch om te zien.

Welke tip zou je geven aan andere mensen die een reus willen bouwen?
Hugo: Je moet eerst zorgen dat er een draagvlak is om de reus te creëren en het verhaal achter de reus 
bepalen. Zoek dan de juiste partners en vorm een stuurgroep om samen een plan van aanpak op te stellen. 
Een goeie taakverdeling is ook essentieel. 

John: Daar ben ik het volledig mee eens.

Hugo: Pitch je ideeën ook goed aan partners en sponsors. Een goede tip daarbij is om je project op een visueel 
aantrekkelijke manier voor te stellen. Voor ons project heeft iemand van het KOERS museum een PowerPoint in 
elkaar gestoken met wielertermen. Er zaten ook heel wat foto’s in die PowerPoint. Probeer een beetje origineel 
uit de hoek komen.

Naar de toekomst toe, wat zijn de plannen voor reus Jempi? 
John: We willen met Jempi naar verschillende koersen gaan volgend jaar. We zijn bijvoorbeeld gevraagd om 
met Jempi naar het Belgisch kampioenschap wielrennen te gaan. Tot nu toe hadden we in Roeselare een 
traditie van stadsreuzen. Dat zijn reuzen die binnen de stadsmuren blijven. Nu dat we op verplaatsing gaan, 
moeten we nog leren hoe we een reus snel in elkaar kunnen steken en weer afbreken. Daarvoor gaan we een 
team samenstellen. 

Hugo: Je had zeker ook al een nieuwe reus in je hoofd hé? 

John: Ja, Albrecht Rodenbach. Eigenlijk is het niet meer moeilijk nu, we hebben een reuzenbouwer en een vast 
concept gevonden.

Bedankt voor het gesprek!

Maakinsteek: 
community, restauratie/recyclage

Nijlense reuzen in het nieuw
In gesprek met Bieke Balus en Lieve Cambré

De Nijlense reuzenfamilie telt vier reuzen. Na jaren stof vergaren, waagt een groep enthousiastelingen zich aan 
het opwaarderen van deze grote vrienden. Met de steun van de gemeente Nijlen gaan ze aan de slag en zetten 
ze in op de restauratie van de reuzen. Daarnaast organiseren ze een groots publieksevenement om de Nijlense 
reuzen weer in hun glorie te herstellen en ze te herintroduceren in de lokale gemeenschap. Bieke Balus en 
Lieve Cambré lichten toe hoe ze dat hebben aangepakt. 
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Dag Bieke en Lieve, kunnen jullie jezelf even voorstellen en vertellen wat jullie link is met de 
Nijlense reuzen?
Bieke: Ik ben Bieke en ik werk voor de gemeente Nijlen, waar ik vooral culturele initiatieven opvolg. Ik maak 
zelf geen deel uit van een reuzenvereniging maar ik sta wel heel dicht bij de vrijwilligers die wel met reuzen 
bezig zijn. 

Lieve (valt in): In Nijlen is het de gewoonte om binnen de cultuurraad projecten op te zetten die gedragen 
worden door vrijwilligers. De cultuurraad en de mensen die in het verenigingsleven zitten, trekken dat project. 
Bieke coördineert dan het project en zorgt voor de link tussen de cultuurraad, de betrokken vrijwilligers en de 
gemeente. 

Bieke (beaamt): Klopt, een link met reuzen specifiek had ik voor het project nog niet. Ondertussen heb ik die 
band wel. We hebben intens rond het project gewerkt en dat doet wel heel veel. 

En jij, Lieve, had jij al een link met de reuzen in Nijlen?
Lieve: Eigenlijk niet, ik ben lid van het bestuur van de cultuurraad, in de afdeling beeldende kunsten. Intussen 
heb ik me ook ruimer geëngageerd om aan lokale (erfgoed)projecten mee te werken. Ik zit intussen in die
 projecten-flow. Als ze me vragen voor iets nieuws zeg ik altijd ‘ja’, want het is toch altijd weer boeiend! 

Van die reuzen wisten we wel dat ze bestonden, maar zonder veel meer. Ze stonden ergens stof te vangen en 
verkeerden intussen in slechte staat. Er ontstond de zin om iets met die reuzen te doen en daar is dan een 
project uit gekomen. Dat bestond enerzijds uit het restaureren van de vier Nijlense reuzen en anderzijds het 
opnieuw kenbaar maken in Nijlen en omstreken via een publieksevenement. Dat project was er niet vanaf de 
eerste dag. Het is stilaan gegroeid en ineens zit je op een trein waar je niet meer af kunt. (lacht)

Kan je iets meer vertellen over hoe zo’n projecten worden opgezet? 
Lieve: We werken altijd volgens dezelfde manier. Er is een kerngroep en iedereen heeft daarin zijn eigen 
specialiteiten en talenten. Sonja trekt het naaiteam bij elk project, Eddy is de man van de techniek… verder 
wordt ook gezocht naar nog meer helpende handen. Dat werkt echt heel goed, zeker omdat we ook inspelen 
op wat er nodig is. Hier zijn we gestart met de restauratie van de reuzen en dan bleek het zoeken wat er precies 
moest gebeuren. Er is gewerkt aan de anatomie van de reuzen, de hoofden, het haar en de handen. Ook de
kleding werd aangepakt. We hebben er veel werk in gestoken. Ik trok wat harder aan de kar omdat ik als 
gepensioneerde meer tijd had. Maar het was een fijne wisselwerking tussen iedereen die is komen helpen!
 
Wat was dan jouw specifieke taak binnen het reuzenproject, Lieve? 
Lieve: Ik had een persoonlijke voorkeur om me met de handen van de reuzen bezig te houden, want het 
trok op niets hoe ze erbij hingen voor de restauratie. Door mijn achtergrond en ervaring in de academie 
(tekenen, schilderen, beeldhouwen…) kon ik daar wel iets mee en ben ik aan de slag gegaan om de handen te 
restaureren. Specifiek leren hoe je reuzenhanden moest maken doe je niet in de academie, maar je leert wel 
technieken en zoeken naar materialen. Het is net dat dat me heel erg boeit en dat heb ik dus ook goed kunnen 
toepassen in het restauratieproject. 
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Lieve aan het werk in haar atelier © Histories

Waarom kozen jullie voor restauratie en niet voor nieuwe reuzen in het project? 
Bieke: Dat was voor ons een makkelijke keuze. De optie om nieuwe reuzen te bouwen hebben we maar vluchtig 
onderzocht, vooral dan voor de hoofden. Al snel kwamen we tot de conclusie dat iets nieuw ook heel veel 
geld kost. Geld dat niet voorhanden was voor dit project. Daarnaast wilden we sowieso ook wel het verhaal 
van de reuzen en hun link met Nijlen die teruggaat tot de jaren ‘70 bewaren. Dat was voor de gemeente een 
belangrijk aspect om mee dit project te ondersteunen. ‘Wie zijn nu die reuzen van Nijlen?’ Die vraag leefde 
wel bij de inwoners van Nijlen en daar wilden we op inspelen. We hebben het originele verhaal, de reuzen 
die symbool staan voor de fusie van drie gemeenten tot Nijlen, opgesmukt door een huwelijk te organiseren 
tussen reus Nillus en reuzin Kessela. Het reuzenfeest en de restauratie van de reuzen is voor ons een manier 
om dat verhaal te vertellen en daar dan op verder te bouwen. Nieuwe reuzen hebben dus eigenlijk nooit echt 
concreet op tafel gelegen. 

Lieve (vult aan): Het is dankzij die oude reuzen dat we in een reuzenproject gestapt zijn. Zonder die reuzen zou 
niemand nu op het idee zijn gekomen om een reus te maken. De geschiedenis van die reuzen is bovendien ook 
belangrijk om een verbindend project rond te maken voor de lokale gemeenschap. Voor ons was het project 
nooit alleen maar gericht op de reuzen zelf. Dat zijn objecten die restauratie nodig hadden, maar daar bleef het 
voor ons niet bij. We hebben echt de focus gelegd op het verhaal van de reuzen en dat werkt echt heel goed. 
Het leeft intussen echt in Nijlen! 

Een kleine anekdote: er kwam een meisje de kerk binnen tijdens de restauratie omdat ze haar kleedje moest 
passen dat ze ging dragen in de stoet. Haar enthousiasme was enorm en ze wees de reuzen aan en noemde ze 
bij naam. ‘Dat is Hoeberke, en dat is Kessela… want we hebben daar toets over gehad!’ Dat toont dat ze er echt 
rond gewerkt hadden op school en dat was eigenlijk onze ultieme droom. Kinderen aan de slag zien gaan met 
onze educatieve bundel was wat we echt hoopten dat er zou gebeuren. De kleurplaten die ze kregen sieren nu 
de vitrine in het stadhuis, dat is echt zalig om te zien! Vooral omdat er ook echt mensen naar komen kijken. 
Voor ons is dat ook de bevestiging van ons doel. We wilden de reuzen niet restaureren om ze dan terug te 
stockeren. Ze moesten echt weer onder de mensen komen. 
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De kerngroep past de nieuwe kleren aan de reuzen © Histories

Met al die vakkennis en intussen de ervaring van het restaureren van reuzen, zou je jezelf omschrijven als 
een reuzenmaker? 
Lieve: Nee, absoluut niet. We spreken intussen wel over ‘onze’ reuzen, zoals onze Nillus en ons Kessela 
bijvoorbeeld (beide lachen). Je zit in een familie en die horen daarbij, maar ik vind mezelf geen reuzenbouwer. 
Intussen zijn er stappen gezet om een reuzengilde op te richten en moesten die nu ooit zeggen dat ze nog een 
reus willen maken, dan wil ik daar wel aan meehelpen. Maar een echte reuzenmaker vind ik mezelf niet. Ik vind 
niet dat het reuzenvakmanschap bestaat, er zijn geen handleidingen of duidelijke richtlijnen. Het komt er dus 
op aan om te gaan uitzoeken wat er werkt en wat niet. 

Ook in onze groep reuzen zijn er verschillende reuzen. Hoeberke, de jongste, is gemaakt uit aluminium en 
de drie andere reuzen zijn uit bamboe gemaakt. In Lier, tijdens de Groote Zondag, maakten we kennis met 
rugzakreusjes, die kan je eenvoudigweg mee op je rug nemen. Ze zijn dan natuurlijk niet zo groot, maar wel 
praktischer. Door dat te zien, begint het nadenken. Je doet inspiratie op en vraagt je af of wij ook niet die 
richting uit zouden kunnen gaan als we nog een reus zouden maken. Gewoon omdat het technisch handiger 
en gemakkelijker is om uit te voeren. Het is daarnaast ook leuk om de historische reus Goliath te zien en hoe 
die gemaakt is. Impressionant, maar ook loodzwaar om mee rond te lopen. 

We zagen de verschillen in maakproces ook goed bij de reuzen die tijdens ons evenement op bezoek waren. 
Niemand zegt hoe je een reus precies moet maken en dat is net het boeiende eraan. 

Ik vind niet dat het reuzenvakmanschap 
bestaat, er zijn geen handleidingen of 
duidelijke richtlijnen. Het komt er dus op 
aan om te gaan uitzoeken wat er werkt 
en wat niet. 

Niemand zegt hoe je een reus 
precies moet maken en dat is 
net het boeiende eraan. 
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Jullie hebben recent maar liefst vier reuzen gerestaureerd, is er iets dat je leerde dat niet heeft gewerkt? 
Lieve:  Goh, we hebben veel geëxperimenteerd maar iets dat absoluut niet werkt, kan ik niet meteen bedenken. 
Over de handen kan ik wel opmerken dat ze vrij fragiel zijn. Er was recent al een duim afgebroken bijvoorbeeld. 
Niet verwonderlijk, want die vingers zijn makkelijk om de handen aan vast te nemen. We hebben dus geleerd 
dat dat eigenlijk niet mag. Ook bij het dansen, waarbij de armen in het rond vliegen, is het opletten geblazen. 
Die handen zwieren immers in het rond en durven al eens schade op te lopen als ze ergens tegen botsen. 

Daar is op zich een oplossing voor, door ze bijvoorbeeld in polyester te maken. Dat is duurzamer, maar dat is 
ook vies en vuil om mee te werken. Ik heb het afgezworen omdat het zo ongezond is. Maar het zou wel de 
oplossing kunnen zijn om ze robuuster te maken. Wat ook zou helpen, is om ze vast te maken aan het lijf. 
Zo zwieren ze minder, maar dat heeft dan als gevolg dat er andere kledij moet worden gemaakt. Het is dus 
rekening houden met de verschillende stappen die bij het maken van een reus komen kijken. Nu, al bij al, 
zijn de handen goed meegevallen, maar er zal goed zorg voor gedragen moeten worden. 

Nog even over de bouwtechnieken voor het maken van de handen. Je gaf al aan dat je niet met polyester 
wilde werken, maar meer voor ambachtelijke technieken ging… vond je dat belangrijk, dat het duidelijk 
mensenwerk was? 
Lieve: Ja, toch wel. Ik wilde vooral niet dat de handen te steriel waren. Het mochten geen poppenhanden 
worden. Als je ze van dichtbij ziet, zie je ook de bulten en oneffenheden. Dat leeft veel meer dan dat je een 
stijf afgietsel van een hand zou maken. Zo’n gladde handen zouden ook niet gepast hebben bij de stijl van de 
reuzen, zeker omdat hun gezichten ook niet zo fijn afgewerkt zijn. 

Voor jullie was reuzenbouw iets nieuws, jullie hebben gewerkt met een ‘erfenis’. 
Heb je de link naar de bestaande reuzengemeenschap doorheen het project niet gemist? 
Lieve: Goh, we hebben online gezocht naar informatie, maar dat viel tegen. Gelukkig zijn we een creatieve 
groep. We hebben vooral zelf veel geëxperimenteerd. Om het project voor te bereiden, hebben we wel contact 
gehad met de Gezellen in Lier. Van hen mochten we een oefenreus lenen. Op die manier konden we de 
draagstructuren van de reuzen zien, heel leerrijk! We hebben dan zo’n gelijkaardig systeem ook in onze reuzen 
geïnstalleerd. Praktisch zien hoe een reus in elkaar zat, bleek een meerwaarde. Veel meer dan een tekening in 
een boek. 

Bieke: Doordat we deel uitmaken van het grotere filmproject, werden we ook uitgenodigd op de lerende 
netwerkmomenten. We vonden het fijn om die uitnodigingen te krijgen. Het project, zeker in combinatie met 
de voorbereiding van het publieksmoment, vroeg echter heel veel van ons. Daardoor hadden we niet echt de 
ruimte om daar ook op aan te sluiten. Daarnaast is het ook niet te onderschatten hoeveel engagement zo’n 
project vraagt. Dat combineren met een gezin of een job is geen eenvoudige puzzel. Intussen zien we wel een 
duurzaam vervolg van het project in de vorm van een reuzengilde. Die is nu nog in de opstartfase, maar het 
behoort zeker tot de mogelijkheden om lid te worden van Reuzen in Vlaanderen en de contacten met andere 
reuzenverenigingen verder uit te bouwen. 

Praktisch zien hoe een reus 
in elkaar zat, bleek een 
meerwaarde. Veel meer dan 
een tekening in een boek. 
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De reuzen zijn nu het uithangbord voor Nijlen… hadden jullie kunnen voorzien dat de impact zo groot zou zijn? 
Bieke: we hadden dat vooral wel gehoopt, maar we wisten niet zeker of de bevolking de reuzen weer in hun 
armen zou sluiten. Het was een beetje een sprong in het diepe, maar het was een echt succes, zeker het 
publieksmoment. Heel wat factoren speelden in ons voordeel. Het was mooi weer en we hadden ook gastreuzen 
van andere gemeenten uitgenodigd. Dat zorgde wel voor toeschouwers van buiten Nijlen ook. Verder was er 
een tv-spotje dat de week vooraf op RTV is uitgezonden… dat zorgde ervoor dat we alles bij elkaar op 
piekmomenten toch wel 4500 bezoekers hadden! 

Het doel van het evenement was om het verhaal van de reuzen naar buiten te brengen en Nijlen terug op de 
kaart te zetten. In dat opzet zijn we wel geslaagd. Het is ook de start om er verder mee te gaan. Ik denk wel dat 
de lokale bevolking geprikkeld is om nu ook naar andere reuzenevenementen te komen. We hebben er alleszins 
alles aan gedaan om ze te bereiken en te enthousiasmeren. We zijn alleszins ook gemotiveerd om het 
reuzenverhaal hier in onze gemeente niet los te laten en er verder mee aan de slag te gaan! 

Lieve: Mensen die nu nog niet weten dat Nijlen reuzen heeft, die mogen onder hun steen blijven zitten. (lacht)

Dit project ervaren jullie duidelijk als geslaagd. Hoe gaat het nu verder in Nijlen?
Bieke: Voor het goed beheer van de reuzen zelf is er momenteel een reuzengilde in de maak, ontstaan uit het 
enthousiasme van een aantal mensen rond het publieksevenement. Er is nu al een opstartende vergadering 
geweest voor het uitwerken van een gilde met jaarlijkse steun van de gemeente om zich over de reuzen te 
ontfermen. Zo voorkomen we dat ze opnieuw onder het stof terecht komen. De onderhoudskosten kunnen 
hiermee gedekt worden, evenals vervoer om de reuzen de mogelijkheid te geven om naar buiten te komen. 
De vereniging zal een vzw worden en dus los werken van de gemeente. Op die manier kunnen ze erkend worden 
als de cultuurraad en zo subsidies aanvragen. De gilde broedt al voorzichtig op plannen om weer wat groots te 
doen rond de reuzen in de toekomst. Verdere contacten met andere reuzenfamilies behoren tot de mogelijk-
heden. Na ons evenement, waarop ook andere reuzen uitgenodigd waren, zijn we uitgenodigd om bij andere 
stoeten aanwezig te zijn. Aanbiedingen die we absoluut overwegen! We hebben de smaak te pakken.

Sowieso zijn we er ook in geslaagd om de scholen mee te nemen in ons project en zo het reuzenerfgoed in de 
klas te brengen door middel van onze educatieve bundel. Het succes daarvan werkt bovendien inspirerend en 
we overwegen om dit voor andere erfgoedthema’s uit de streek, zoals diamant, ook te doen. 

Hoe hebben jullie de deelname aan het project ‘Focus Vakmanschap’ ervaren? 
Lieve: Ik vond het interessant dat men dat interessant vindt (lacht). Het was voor ons ook zoeken in ons 
maakproces. Dat er dan erkenning komt voor hoe wij dat hebben aangepakt door het in beeld te brengen, is 
fijn. Ik heb het filmen nooit storend gevonden. Ik vind het ook een fijn idee dat mensen die zelf zoekende zijn 
hoe ze zo’n handen kunnen maken, misschien geholpen zijn met mijn werk, dat nu breed gedeeld wordt. 

Het is ook boeiend dat het zichtbaar wordt hoe mensen bepaalde dingen hebben aangepakt. Ik weet 
bijvoorbeeld niet hoe ik een reuzenhoofd zou moeten maken. Ik heb mijn eigen achtergrond en zou dat wel 
kunnen doen zoals ik ook de handen van de Nijlense reuzen heb gemaakt. Toch is het interessant om te zien 
hoe anderen, meer ervaren bouwers dat aanpakken. Niet noodzakelijk om het te kopiëren, want elke reus is 

Daarnaast is het ook niet te 
onderschatten hoeveel engagement 
zo’n project vraagt. Dat combineren 
met een gezin of een job is geen 
eenvoudige puzzel.
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anders, maar je kan ideeën opdoen. Uiteindelijk werk je op je eigen manier en met de middelen die je zelf ter 
beschikking hebt. 

Geven jullie graag nog iets mee aan kandidaat-bouwers? 
Lieve: Geen schrik hebben, gewoon proberen. Trial and error. Doordat er zoveel manieren zijn, kan je gewoon 
proberen en dan leer je vanzelf wel wat werkt en wat niet. 

Bieke: Om de angst weg te nemen rond budgetten, bij ons blijkt duidelijk dat de restauratie van reuzen niet 
duur hoeft te zijn. Het bedrag dat we hebben aangesproken om de restauratie uit te voeren was 1650 euro. 
Met de kosten van het naaiatelier erbij zitten we aan net geen 3000 euro. We hebben wel het geluk gehad dat 
we konden werken met materiaal dat mensen thuis nog hadden liggen. Dan nog valt dat bedrag heel goed 
mee, zeker omdat het over 4 reuzen gaat. Het is echt mogelijk om met een kleiner budget aan de slag te gaan, 
zeker als je de juiste mensen kan mobiliseren die zich willen engageren en ook creatief zijn. Zo kan je echt veel 
met weinig! 

En wat ik ook graag meegeef, is dat het loont om participatief te werken. Bij het uitzoeken van het wat en 
hoe zijn we in onze kleine kerngroep gebleven, maar daarnaast zijn we ook echt naar buiten gekomen met 
verschillende initiatieven. Voorbeelden daarvan zijn de educatieve bundel, reuzen op bezoek bij evenementen, 
reuzen die gaan logeren in het woonzorgcentrum… Hierdoor hebben we echt wel het merendeel van de lokale 
bevolking meegekregen in ons reuzenverhaal. Het is heel mooi om te zien hoe die reuzen intussen leven 
binnen Nijlen en dat geeft veel voldoening aan de betrokkenen bij het project.

Bedankt voor het gesprek!

Maakinsteek: 
community

Wijk bouwt samen een reus
In gesprek met Tina De Gendt

Op de boerenmarkt in de superdiverse Dampoort-wijk in Sint-Amandsberg komen stad en platteland samen. 
Een sterk verhaal dat een sterk symbool verdiende, zo dacht buurtbewoner Raf Verbeke. Hij dacht eraan om 
een heuse stoet uit de grond te stampen, in navolging van een aantal verdwenen stoeten die daar vroeger door 
de buurt trokken. En wat is een stoet zonder een reus? Het maakproces werd mee ondersteund door Tina De 
Gendt die als ‘historian in residence’ participatieve buurtprojecten opzet. We vroegen haar om haar blik te 
werpen op het reuzenproject in Sint-Amandsberg en hoe een reus in een participatief project tot stand komt. 

Dag Tina, kan jij even toelichten hoe jij betrokken bent bij het maken van de reuzen in Sint-Amandsberg? 
Sinds 2018 reis ik voor het Stadsmuseum STAM de superdiverse wijken van Gent af voor het project “De 
Vierkante Kilometer”. In elke wijk ga ik een half jaar als ‘historian in residence’ samen met buurtbewoners op 

Het is echt mogelijk om met een 
kleiner budget aan de slag te 
gaan, zeker als je de juiste mensen 
kan mobiliseren die zich willen 
engageren en ook creatief zijn.
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zoek naar ‘verborgen geschiedenissen’. In januari 2023 was ik in de wijk Dampoort beland, waar Raf Verbeke 
een nieuwe reus wilde lanceren. Raf is de organisator van de wekelijkse boerenmarkt in de buurt rond de 
Spijkstraat en een bekende Gentse activist. Hij had al een reuzin laten maken als eerbetoon aan de boeren 
op de markt, nu wilde hij voor haar een (mannelijke) partner creëren die de stad vertegenwoordigde. Dat leek 
me een leuk en laagdrempelig format om een heel moeilijke verborgen geschiedenis in kaart te brengen: de 
historische relatie tussen stad en platteland. Ik had daarover al heel veel vragen gekregen vanuit de buurt, van 
jong en oud, van mensen met en zonder migratie-achtergrond. Waar begint en eindigt de stad? Hoe schoof die 
grens doorheen de tijd op? Waar komt het voedsel in de stad vandaan? Hoe bereikbaar moet de stad zijn voor 
het ommeland? Van welke dorpen in de wereld zijn de bewoners afkomstig? Hoe vertaalt dat ruraal geheugen 
zich in de wijk? De zoektocht naar de reus leek me een ideaal traject om met die vragen aan de slag te gaan. 

Tijdens Tina’s residentie werd de buurt betrokken bij het verhaal van de reus. © Tina De Gendt

Hoe is het participatief creëren van het reuzenverhaal in de wijk verlopen? Hoe kijk je er op terug?
Als mensen aan participatie in erfgoed denken, denken ze vaak aan het praktische: samen knutselen, een 
workshop of een interactief element in een expo. Maar als ik het over participatie heb, dan heb ik het over 
inspraak over de inhoud. Ik wilde vooral dat de reus door de wijk gedragen kon worden. Daarom ging ik 
(samen met wijkbewoonster en masterstudente geschiedenis Thirza Vandenabeele) in gesprek met tal van 
buurtbewoners over hun vragen, ideeën en kennis over de relatie tussen de stad en het platteland. We hadden 
het bewust niet over hoe de reus eruit moest zien, maar wel over wat hij moest voorstellen. Op een zomerse 
zaterdagochtend heb ik knipsels uit die gesprekken aangeboden aan de buurtbewoners, om er zelf het levens-
verhaal van de reus mee te schrijven. Ondertussen ontfermde lokale kunstenares Hilde De Schrijver zich over 
zijn uiterlijk. Op het einde van het traject hebben we samen de reus onthuld: Ik vertelde ‘Het verhaal van de 
reus’ en zij stelde reus ‘Emiel’ voor. Dat was een magisch moment, en ik moet zeggen dat ik zelf verrast was 
over hoe goed het ineen klikte. Want dat weet je op voorhand natuurlijk niet in zo’n participatief proces. 
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Wat betekent een reus voor een lokale gemeenschap volgens jou? 
Een reus kan iets betekenen, maar hij betekent niet automatisch iets. Een reus kan ook gewoon een grote pop 
zijn. Maar als je wil dat hij gedragen wordt door de buurt, dan moet hij iets uitdrukken waar de buurt achter 
staat. Misschien is hij een symbool van een gemeenschapsgevoel? Of voert hij een politieke strijd? Drukt hij 
een wens of een frustratie uit? Zeker in een superdiverse transitwijk in een grootstad, is het niet evident om 
erachter te komen wat een reus kan betekenen voor de bewoners. Maar een reus die enkel een reus is, die over-
leeft zijn makers niet. Daar ben ik van overtuigd. Daarom wilden we ook niet gewoon een identiteit voor de reus 
creëren, maar die identiteit laten vertrekken van een narratief, een verhaallijn. Wat heeft de reus meegemaakt? 
Hoe kwam hij hier terecht? Wat motiveert hem? Dat gezegde ‘je weet niet waar je naartoe gaat tenzij je weet 
waar je vandaan komt’, dat geldt ook voor reuzen. Emiel, de reus van de Spijk, die heeft dankzij ons traject niet 
alleen een smoel, maar ook een verhaal. Over sluikstort en migratie, over woononbetaalbaarheid en verdwenen 
cafés. Hij draagt het verhaal van de buurt als het ware in zich. 

Reuzin Fientje stelt als boerin de link met het platteland voor. Haar reuzenpartner Miele is een stedeling, 
samen staan ze symbool voor de link tussen stad en platteland. © Artphoto.be

Begin niet met 
hoe de reus 
eruit moet zien, 
maar met 
wat hij moet 
vertellen.

Een reus kan iets betekenen, 
maar hij betekent niet automatisch iets. 
Een reus kan ook gewoon een grote 
pop zijn. Maar als je wil dat hij 
gedragen wordt door de buurt, 
dan moet hij iets uitdrukken 
waar de buurt achter staat. 
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Je residentie in kader van  De Vierkante Kilometer in de Dampoortwijk zit er intussen op. 
Het reuzenkoppel is een feit… hoe gaat het nu verder met hen en met het project? 
Zo’n residentie eindigt altijd in verschillende trajecten en lokt ook altijd nieuwe initiatieven rond erfgoed en 
geschiedenis uit, dus wie weet waar het reuzenkoppel nog terecht komt? Maar vanuit het STAM-museum 
zorgen we er in elk geval voor dat dit project een vertaling krijgt in het museum. In mei 2024 opent een 
mini-expo over de residentie Dampoort, waar de reuzen zeker ook een plaats krijgen. Maar ook in de buurt 
zelf krijgt het verhaal nog vertalingen. Thirza Vandenabeele (die na haar stage bij het STAM aan de slag is) 
werkt momenteel samen met Sule Eryuruk (masterstudente LUCA School of Arts) aan een artistiek vervolg. 
Daarnaast ben ik ervan overtuigd dat we de reuzen op de boerenmarkt nog heel veel zullen zien. Daar zal Raf 
Verbeke met zijn eindeloze energie wel voor zorgen.
Zijn er nog tips die je graag meegeeft aan mensen of gemeenschappen die eraan denken om zelf ook een 
reus te bouwen? 
Ik heb er, in navolging van Piet Huysentruyt, drie. 

Tip 1: Begin niet met hoe de reus eruit moet zien, maar met wat hij moet vertellen. Dat begint met je eigen 
motieven in kaart te brengen en samen met alle betrokkenen te kijken naar de boodschap die hij/zij/x moet 
uitdrukken. Eens je dat weet, kan je beginnen bouwen. 

Tip twee: Stel de reus niet voor als hij af is, maar betrek de buurt in het proces. Zoek naar partners uit de buurt: 
scholen, jeugdverenigingen, kunstenaars of zelfs kookploegen. Iedereen kan wel een steentje bijdragen. En dan 
wordt de reus automatisch veel meer gedragen. 

En tip drie: Als je met zo’n proces van start wil en je wil de buurt erbij betrekken, werk dan niet alleen met open 
oproepen. Op open oproepen komen alleen de mensen af die er zelf van overtuigd zijn dat ze kunnen bijdragen. 
Dat is natuurlijk heel fijn, maar daarnaast zijn er altijd mensen die niets van zich laten horen: omdat ze weinig 
zelfzeker zijn of omdat ze zich niet verbonden voelen. Reik hen expliciet de hand voor je begint. 

Bedankt voor het gesprek!
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B HOE BOUW JE EEN REUS? 

Stap voor stap het maakproces uitgelegd

De handleiding om op de juiste manier een reus te maken, bestaat niet. Er vloeide al veel inkt over de 
geschiedenis van reuzen of over reuzentradities. Hoe je dat dan precies bouwtechnisch aanpakt met een link 
naar de rituelen en tradities, daar werd echter nog weinig over geschreven. 

En dat blijkt een gemis. Doorheen het project hoorden we van verschillende makers dat ze graag beter wisten 
op voorhand wat er bij het bouwen van een reus allemaal komt kijken en op welke manier ze dat concreet 
konden aanpakken. 

Allereerst geven we graag mee dat er nog steeds niet zoiets is als de juiste manier om een reus te maken. 
Reuzen bestaan immers in alle vormen en maten, en worden gebouwd volgens diverse technieken. Het is net 
die diversiteit die we verrijkend vinden en typerend is voor onze reuzencultuur. Het zou dan ook doodjammer 
zijn om alles te gaan stroomlijnen. Maar we komen wel graag tegemoet aan de vraag naar een overzicht van 
de verschillende stappen bij het maken van reuzen. 

We zochten hiervoor een ervaren rot op. Marcel Veltjen (bestuurder bij Reuzen in Vlaanderen Limburg) noemt 
zichzelf een knutselaar en leerde al doende hoe een reus gebouwd wordt. Hij wil graag anderen helpen bij 
hun zoektocht naar de geschikte manier om een reus te bouwen, aanpasbaar aan ieders specifieke noden 
en wensen. 

Het stappenplan dat hij opstelde, werd aangevuld met inzichten die tijdens het project werden opgedaan. 
We presenteren het graag als leidraad om nieuwe bouwers te ondersteunen en ervaren bouwers te inspireren. 

Marcel stelde een stappenplan op om een reus te maken. © Histories

We laten hem zelf het stappenplan voorstellen: 

Dag Marcel, hoe was je betrokken bij het project van ‘Focus Vakmanschap’?
Ik maakte deel uit van de casus die Histories onderzocht in Limburg. De focus lag daar op het geraamte van 
de reus. Meer specifiek ging het over de Catalaanse draagstoel uit hout. Ik vind dat een heel inspirerende 
constructie, omdat het de reus in staat stelt om te dansen op muziek. Zo kan hij samen met de gemeenschap 

Reuzen maken is 
geen vakmanschap, 
dat is een hoop 
prutsers bij elkaar.
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feest vieren. Zo heb ik bijvoorbeeld speciaal het reuzenlied ‘Onder de Rokken van de Reus’ gemaakt waarop de 
reus samen met de mensen rondom zich kan dansen!

De reus, de reus, pas op daar komt de reus. De reus, de reus, pas op daar komt de


reus. On der- de rok ken- van de reus daar moet ik dra gen.- Een stap naar

9

links, een pas naarrechts, en dan wie be- len- on der- weg. on der- de- rok ken- van de

14

reus daar moet ik dra gen.- Een dans je- hier, en ook een bui ging-

19

daar. O ver- de- markt daar komt de reus, en ook door- uw straat daar komt hij

25

heus. Be kwaam- en zeer voor naam.- En als je vraagt wie draagt dat hoef je niet te

29

we ten- on der- de- rok ken- van de reus daar zal ik zwe ten.-

36

's Zo mers loop ik o ver- straat, want fees ten dar doet mijn reus zo graag.

43

Ik spring om hoog,- ik spring om laag. Draai

50


snel en dan eens traag On der- de traag.

1. 2.55



Onder de Rokken van de Reus
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Het reuzenlied ‘Onder de Rokken van de Reus’, 
gemaakt door Marcel. @ward Bosmans

Het ontwerp van de Catalaanse draagstoel, die de 
reus in staat stelt om te dansen. © Marcel Veltjen

Kan je wat meer vertellen over het ontstaan van dit stappenplan?
Ik was eigenlijk wat overdonderd toen er een project rond het maken van reuzen kwam. ’Focus Vakmanschap’ 
ging over het in beeld brengen van verdwijnende vakmanschappen. Ik dacht bij mezelf: ‘Reuzen maken is geen 
vakmanschap, dat is een hoop prutsers bij elkaar’. Degene die zouden moeten weten hoe je een reus moet 
maken, weten dat ook niet. Het is vanuit deze gedachte dat ik dit stappenplan ben beginnen schrijven. Ik wil 
daarmee een antwoord bieden op de vraag: ‘Wat moet ik weten om een reus te maken?’

Wat houdt het antwoord op die vraag dan in?
Als mensen een reus willen maken, vliegen ze er vaak gewoon in. Ze improviseren en slaan veel stappen over, 
gewoon omdat ze niet weten dat die bestaan. Ik wil die verschillende stappen in kaart brengen, zodanig dat 
ze geen foute keuzes maken. Ik wil het grotere plaatje aanbieden aan de reuzenmakers van morgen. Een 
veelvoorkomende fout die ik bijvoorbeeld zie bij reuzenmakers is dat ze hun reus onmiddellijk heel groot willen 
maken. Maar groter is niet altijd beter. Doorheen het maakproces stuiten ze dan op heel wat uitdagingen. 
‘Hoe zetten we die reus in elkaar?’ ‘Hoe beweegt de reus voort?’ ‘Hoe bergen we die op?’ Met het stappenplan 
hoop ik zo’n problemen dus te voorkomen. Het is een leidraad voor het voorbereidende denkwerk.

Wat is voor jou de belangrijkste stap uit het stappenplan?
Dat is de stap die voorafgaat aan alles. Er moet een coördinator zijn die het overzicht houdt op het hele 
bouwplaatje. Als je een reus maakt, doe je dat niet alleen. Een reus maken houdt enorm veel in, waardoor je 
snel het proces uit het oog verliest. Er moet iemand zijn die weet welke taken iedereen in het team op zich 
neemt. Op die manier schakel je de impulsiviteit bij nieuwe 
reuzenliefhebbers uit en schakel je het denkwerk in.

Veel succes aan alle bouwers, nieuwe en ervaren! 
 Er moet een 

coördinator zijn die 
het overzicht houdt op 
het hele bouwplaatje
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Dit stappenplan dient in de eerste plaats als een startpunt. Het kan een leidraad zijn om een reus te bouwen. 
We willen hier ook meteen duidelijk maken dat dit niet de enige mogelijke of juiste manier is. Zoals Marcel het 
zelf verwoordde: “Laat het een inspiratiebron zijn, maar zeker geen rem op je creativiteit.”

Voor je aan het bouwen begint zijn er een aantal zaken waar je best even bij stilstaat. Verzamel eerst en vooral 
een aantal mensen die met veel enthousiasme mee willen werken aan het project. Wanneer je die groep 
mensen gevonden hebt, neem dan samen de tijd om te brainstormen over de volgende onderwerpen: 

1. GELD
 - Wat is je budget? 
 - Is het mogelijk om subsidies te krijgen?
  o Gemeente, erfgoedcel
 - Eigen geld, sponsorgeld, crowdfunding?

2. PROJECTPLAN
 a. Concept: wie is de reus?
 b. Waarom maak je de reus? (eren of herdenken, jubileum, lokaal project, stoet, 
  promo voor stad of vereniging)

3. DRAAGKRACHT
 a. Logistiek: transport en opslag 
  i. Hoe zal de reus vervoerd worden? 
  ii. Waar zal de reus opgeslagen worden? 
 b. Menselijke draagkracht: 
  i. Is er iemand die het overzicht kan bewaren? 
   Zitten de juiste vakmensen aan tafel? 
  ii. Heb je mensen om voor de reus te zorgen? 
  iii. Kan je samenwerken met partners? 

4. EEN REUS RESTAUREREN OF EEN REUS MAKEN? 
 i. Waar kan je werken aan de reus? Heb je een werkplaats? 
  Bijvoorbeeld een garage, kelder, keukentafel… 
 ii. Kies je voor een gedragen reus of een rollende reus? 
  En welk materiaal heb je dan nodig? 

Nadat je de brainstormsessie(s) achter de rug hebt kan je naar de 
volgende stappen overgaan. Je zal snel merken dat sommige stappen 
misschien minder van toepassing zijn op jouw specifieke reuzenproject.
Je kan die stappen gerust overslaan.

Laat het een 
inspiratiebron zijn, 

maar zeker geen rem 
op je creativiteit.

Zorg voor een dak boven 
het hoofd van de reus!
De landbouw was vroeger alom 
aanwezig in onze samenleving. 
Dat gaf veel mogelijkheden om 
een reus ergens in een schuur te 
plaatsen. Die mogelijkheden zijn 
er momenteel veel minder en dat 
plaatst menig reuzenvereniging 
voor een uitdaging. Het is een 
constante zoektocht, waar tijdig 
mee gestart moet worden, naar 
een duurzame opslagplaats voor 
de reus. Denk aan hangars, 
werkhallen of andere locaties 
met een zekere hoogte om de 
reus in onder te brengen. Vaak 
wordt hiervoor samengewerkt 
met de gemeente of stad. Een 
goede relatie met het lokale 
bestuur is dus zeker van belang 
om niet alleen de reus een dak 
boven zijn hoofd te garanderen, 
maar ook om een duurzaam 
reuzenverhaal uit te werken. 
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1 2 3 4 5 6 7 8 9 10

Stap 1: het verhaal van de reus

Nu je hebt gekozen om een reus te maken en de grote keuzes hebt overwogen, is de volgende stap om na te 
denken over welk verhaal de reus zal vertellen. 

Een verhaal rond de reus maakt dat de reus tot leven komt en bedenk je best goed op voorhand. Op basis van 
het verhaal zal ook het maakproces vorm krijgen. Neem volgende vragen zeker in overweging:

WAAROM MAAK JE DE REUS?
• Is het ter gelegenheid van een bepaalde gebeurtenis? Een jubileum? Stelt de reus een bepaalde legende 

voor? Of wordt het de ambassadeur of uithangbord van een lokale gemeenschap? 
WIE OF WAT STELT DE REUS VOOR?
• Wordt de reus een persoon of (fabel)dier?
• Wordt de reus het symbool voor een vereniging, lokale gemeenschap...? 
WAT IS ER NODIG OM DAT VERHAAL OVER TE BRENGEN? DENK NA OVER HET VOORKOMEN VAN JE REUS:
• Zijn er belangrijke uiterlijke kenmerken die je wil tonen op de reus? Zeker bij een nog levende persoon is 

het erg belangrijk dat de gelijkenis sprekend is.
• Welke kledij wil je dat de reus draagt? 
• Zijn bepaalde attributen of accessoires nodig om het verhaal te vertellen? 

Een goede research is hierbij belangrijk, zeker als je een duidelijke link met reële personen of gebeurtenissen 
ambieert. Gaat het om een fictieve figuur dan kan je creatiever uit de hoek komen. Een gezonde dosis fantasie 
is hierbij niet onbelangrijk. 

Inspiratie rond verhalen in Vlaanderen: 
Als je zelf niet weet waar beginnen, kan je hier inspiratie opdoen: 
http://www.inana.be/sites/default/files/global/pages/vertelcultuur_in_Vlaanderen.pdf 

Bovendien heeft elke gemeente ook schrijvers en vertellers die kunnen helpen om het 
(lokale) verhaal dat jullie in gedachten hebben verder uit te werken. Doe hierbij zeker ook 
een beroep op mensen uit de gemeenschap. Participatief een verhaal uitwerken zorgt
 ervoor dat het meer zal leven in de lokale gemeenschap. 

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10

Stap 2: een reus maken

STABILITEIT EN FRAME
Als algemene regel geldt: hoe groter de reus, hoe impressionanter maar ook hoe groter de gevaren en 
moeilijkheden. 

Het is belangrijk dat het frame van een reus stevig is en niet kan bewegen. Dat is voor elke constructie 
essentieel. Een reus die wiebelt is moeilijk te verplaatsen en kan gemakkelijker omvallen. Dit betekent niet 
dat ze extra sterk en zwaar gemaakt moeten worden. Een ideale draagreus is licht, en ook een reus op wielen 
hoeft niet zwaar te zijn. Alle verbindingen tussen de verschillende delen en onderdelen moeten het onmogelijk 
maken dat een reus uit elkaar valt. 
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Het ontwerpen van een nieuw frame is vakwerk, vraagt doordachte planning en is niet evident als je geen 
voorkennis hebt. Hier is het dan ook aangewezen om de juiste vakmensen te betrekken bij je project. 

ROLLEND VS. GEDRAGEN

Rollend vs gedragen? De voor- en nadelen:
Rollend Gedragen
+ De reus kan zonder veel problemen  + De drager van de reus brengt leven in de
 zwaarder en groter zijn dan bij een   reus door er allerhande bewegingen mee
 gedragen reus.  uit te voeren, zo kan de reus bijvoorbeeld
   dansen en interageren met het publiek.
+ De reus kan zich vlot verplaatsen over 
 verschillende soorten ondergrond, ook  - Vanaf het begin moet je rekening houden
 deelname aan langere stoeten kan.  met de zwaarte van de reus en dus de
   materialen die je gebruikt.
- De reus is minder bewegelijk dan   Een te zware reus kan je niet dragen.
 een gedragen reus.  
  - Als de reus uit evenwicht is, wordt het al  
   snel moeilijk om de reus lange tijd 
   te dragen.

  - Om een reus te dragen heb je dragers 
   nodig, het is niet altijd even eenvoudig om
   hier voldoende mensen voor te vinden.

Als je kiest voor een rollende reus zijn er weinig beperkingen qua gewicht, evenwicht en vorm. 
Enkele aandachtspunten:
• Pas de wielen aan aan het formaat van de reus.  
• Hoe breder en zwaarder de reus aan de basis is, hoe beter hij bestand is tegen wind.

Een gedragen reus brengt wel enkele beperkingen met zich mee waar je mee moet rekening houden worden 
vanaf het ontwerp:
• Het totale gewicht van een draagreus komt meestal op de schouders van de drager. Maak de reus dus niet 

te zwaar en zorg er ook voor dat de reus in evenwicht is. 
• Een onevenwicht aan de voorzijde kan je compenseren door aan de rugzijde een attribuut bijvoorbeeld 

een rugzak, schild, pijlenkoker, aan te brengen. Idem voor de zijkanten. Het aanbrengen van attributen 
aan de voorzijde is niet aan te raden want dit zorgt juist voor een onevenwicht.

• Het zwaartepunt van de reus ligt optimaal tussen de voeten van de drager. De drager heeft de reus dan 
perfect in balans. 

• De afstand van de schouders tot aan de bovenkant van het hoofd is niet voor iedere drager hetzelfde.  
Een mogelijke oplossing is het kussentje verstelbaar te maken.

• Onder reuzen waar meerdere dragers tegelijk een reus dragen kunnen harnasriemen rond de schouders en 
de lenden van de drager helpen om het gewicht te verdelen zodat een deel van het gewicht te dragen vanuit 
de heupen.  

• Als een reus te zwaar is, kan die naar voor kantelen. Dat kan voor gevaarlijke situaties zorgen. Dat kan je 
snel oplossen door een horizontale band ter hoogte van de heupen te plaatsen. Die laat je lopen van de 
linker achterpoot voor de drager naar de rechter achterpoot. Dragers zijn vaak gewikkeld in een lange brede 
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doek, gespannen rondom hun middel ter bescherming en steun voor hun rug. Het maakt ook deel uit van 
hun traditionele kledij.

Hoe doe je dat, een reus dragen? 
• De drager kruipt onder de reus met gebogen knieën, past zich voorzichtig met zijn  

schouders onder de schouderkussens en staat vervolgens recht. Hij voelt onmiddellijk  
of het te dragen gewicht boven zijn schouders en hoofd zit of niet. Er moet onmiddellijk 
balans worden gezocht die hij op elk moment moet kunnen corrigeren. Dit doet hij door  
zijn handen aan de verticale spijlen links en rechts of aan de horizontale balk tussen de 
spijlen te houden.

• Wanneer het hoofdkussen lichtjes op het hoofd rust geeft het veel meer voeling bij het  
dragen. Je ervaart dan de bewegingen in de verticale richting. Een snelle correctie  
wanneer de reus uit balans dreigt te raken vraagt op die manier minder moeite.

• Op het moment dat de dager de reus in handen heeft, bepaalt hij het karakter en het  
leven van de reus. Al dansend, draaiend en springend vermaakt hij het publiek.

• Tegenwoordig bestaan er zelfs enkele reuzen die geen fysieke dragers meer nodig hebben. 
Grote, gemechaniseerde reuzen of de kleinere reuzenmarionetten, ondersteund door een 
zwaar gemechaniseerd toestel, trekken van grootstad naar grootstad. Deze zijn leuke en 
vernieuwende toevoegingen aan het reuzenlandschap, maar vragen een enorm grote  
technische kennis binnen de reuzengemeenschap.
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Stap 3: een hoofd maken

WIE GAAT HET REUZENHOOFD MAKEN? 
• Je kan dit zelf doen. Het hoofd zelf maken vraagt enige oefening en geduld. Durf te proberen, te mislukken 

en te herbeginnen. Oefening baart kunst!  
• Je kan de vraag stellen aan een kunstenaar of een kunstacademie om het hoofd te maken. 

WELKE MATERIALEN KAN JE HIERVOOR GEBRUIKEN?
Een reuzenhoofd voor een draagreus moet licht zijn, voor een rollende reus mag hij echter ook niet te zwaar zijn. 

Er zijn verschillende materialen waaruit je een reuzenhoofd kan maken. Elke bouwer heeft zijn eigen 
voorkeuren en de resultaten zijn erg verschillend in gewicht, in prijs, in stevigheid en of het al dan niet 
makkelijk herstelbaar is. Marcel heeft ook al wat ervaring met het maken van reuzenhoofden en deelt graag 
enkele van zijn tips rond materiaalkeuze: 

1. Volle dikke isolatieplaten: Deze kan je tegen elkaar lijmen. Vormgeven kan door te snijden, schuren en 
schilderen. Voor het haar van de reus kan je materialen als touw, garen of wol goed gebruiken. Een glad 
oppervlak kan je creëren door fijn te schuren. Herstellingen zijn ook mogelijk. 

2. Polyesterhars: Dit kan je als eindlaag gebruiken ter versteviging. Het kan niet op elke kunststof gebruikt 
worden, omdat het die opvreet en op lange termijn geel wordt. Een ervaren hand is wenselijk. Nadeel is  
wel dat het materiaal fel stinkt en er een kans is op blaasvorming.

3. Polyesterhars met glasvezel: Dit materiaal glad maken en dan verven of vernissen is mogelijk. Een nadeel 
is vaak dat het niet gemakkelijk te herstellen is. Ook het gewicht kan een nadeel zijn. Ervaring is gewenst 
maar het kan een mooi resultaat geven. Opnieuw geldt hier de waarschuwing voor geurhinder en  
blaasvorming. 
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4. Epoxy met koolstofvezel: Een duurdere materiaalkeuze die bovendien moeilijk te herstellen valt.  
Het voordeel hier is dat het een zeer licht materiaal is dat niet stinkt. Vervang je de koolstofvezel naar  
glasvezel, dan is het resultaat hetzelfde als bij polyesterhars en glasvezel.

5. Kippendraad en papier-maché: Het is goedkoop, goed bewerkbaar en vrij licht. Een goede eindlaag zorgt 
ervoor dat het glad te verven en te vernissen is. Je bewaart dit best droog en weg van ongedierte.

6. Kartonpulp: Het is goedkoop om zelf te maken met behangerslijm en kneedbaar als klei. Plaatsing op de 
eerste vorm van PUR-isolatie is goed mogelijk, maar de droogtijd is wel lang en het krimpt. Het kan zeer 
goed hersteld worden. Verven, schuren, vernissen, met harsen bestrijken... allemaal is het mogelijk. Dit is 
wel zwaarder dan de twee voorgaande materialen. Kan op diverse onderlagen goed hechten en door gebruik 
van houtlijm wordt het nog sterker. Meerdere vernislagen aan de binnen- en buitenzijde zorgen voor een 
goede weersbestendigheid. Opnieuw droog en weg van ongedierte bewaren.

7. Kartonpulp in een gipsen mal: Dit wordt eerst gedrukt, dan gedroogd en uit de mal uitgehaald. Hierna 
wordt het aan elkaar gelijmd, wat zorgt voor een professioneel resultaat. Een levensecht uitziend hoofd 
is maakbaar. De rest van het proces is gelijkaardig als het voorgaande materiaal, maar gewoon zonder 
PUR-isolatie.

BEVESTIGEN VAN HET HOOFD
De bevestiging van de hals aan de romp is van groot belang voor de stevigheid en de zekerheid dat de reus 
gedurende de hele stoet blijft staan. Rollende reuzen rijden over de straat en boven in de reus zijn die kleine 
bewegingen op vloerniveau plots grote bewegingen. Bij het afrijden van een vluchtheuvel staat een rollende 
reus kortstondig schuin. Draagreuzen hebben daar minder last van. De drager absorbeert de ongelijkheid van 
klinkers en de hellingen van verhoogde kruispunten. De reus blijft steeds verticaal.

De kostprijs en hoeveel tijd je nodig hebt kan heel verschillend zijn. De tijd die een kunstenaar nodig heeft 
om een hoofd te maken is helemaal anders dan wanneer je het zelf maakt. Het maken van het hoofd is het 
belangrijkste en is allesbepalend voor het formaat van de reus. Het is daarom aangewezen om dit als eerste  
te maken of te laten maken. Het formaat van het hoofd bepaalt het vermenigvuldigingsgetal definitief.

MATERIAALKENNIS voor het bouwen van de reus
De materialen die je gebruikte voor het maken van het reuzenhoofd kunnen ook gebruikt 
worden voor het maken van de rest van de reus. Hieronder vind je een lijst met nog meer 
materialen die je kan gebruiken bij de bouw van je grote vriend:

Papier-maché
• Krantenpapier is goedkoop en zorgt voor goed te lijmen papierpulp. Het nadeel is wel  

dat je heel veel papier nodig hebt om voldoende pulp te verkrijgen.
• Schrijfpapier is hiervoor onbruikbaar, omdat het geen vezelstructuur heeft en de lijm  

slecht absorbeert.
• Bruin verpakkingspapier is heel sterk en als je het vochtig maakt, wordt het zeer soepel. 

Daardoor neemt het de lijm goed op. Het krimpt wel fel en de pulp is steenhard. 
• Golfkarton kan je verscheuren, vervolgens verdrinken en vermalen. Laat het dan uitlekken 

en drogen tot een voorraad pulp. Ook deze pulp is steenhard.

Vellen beschermkarton
• Wordt op paletten gelegd tussen de verschillende productlagen. Is grijs, zacht en zo’n  

1 à 2 mm dik. Scheur in stukken en maak vochtig, waardoor het elke vorm volgt en goed 
opvult. Lijmen met dikke lijm. In experimentele fase.

• Pulp maken is mogelijk, maar het resultaat is nog niet gekend. Moeilijker gratis te verkrijgen. 
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PUR-isolatie
• Spuitbussen hiervan werken gemakkelijk en zijn niet erg duur. Het kan holle ruimten  

goed ondersteunen en lijmen. Verder beplakken met papier of karton-maché is een  
mogelijkheid. Latere herstellingen of opvullingen kan je hier ook mee doen. Tot slot is  
het een licht materiaal. Pur-isolatie is echter niet het meest ecologische materiaal, dus ga 
misschien eerst op zoek naar alternatieven voor je hiermee aan de slag gaat.’

Kippengaas
• Of het nu een tweedehandse of nieuwe rol is, blijft het een goed en vrij goedkoop materiaal. 

Vormen induwen, uittrekken en plooien vraagt wel kennis en geduld. Een romp of armen 
is gemakkelijker te maken dan een gezicht. Hou er wel rekening mee dat als de vorm af en 
beplakt is, de draadstructuur weer tevoorschijn komt door het krimpen.

Kleivorm en gipsenmal
• Dit kan je laten maken door een beeldhouwer, maar het blijft vaak tijdrovend en duur.  

De beste resultaten zijn met deze techniek te bereiken. In de gipsen mal kan je met  
glasvezel, polyester of karton-maché werken.

Haardracht
• Kort haar kan je vormen met een vork in natte kartonpulp of polyester voor een  

goed resultaat.
• Omwille van de hoeveelheid garen die je nodig hebt voor lang haar en vlechten kan  

dit duur uitvallen. Je kan wel alle kleuren en diktes verkrijgen. Lang haar geraakt wel  
snel in de war. Je kan een muts uit een dunne stof maken en daar een reeks aaneenge-
knoopte slierten garen aan lijmen. Vergeet de opslag en de tijd om te kammen niet!

• Nylon garens voor pruiken kan je gebruiken, maar die zijn duur en moeilijk te verkrijgen.

Polyester
• Polyester werkt met twee componenten en glasvezel. Voor een doe-het-zelver is dit  

doenbaar en niet al te duur.
• Dit materiaal kent verschillende nadelen. Het moet in een droge omgeving verwerkt  

worden en stinkt bovendien verschrikkelijk. Verder is de glasvezel vrij zwaar.  
• Een voordeel is wel dat het goed bestand is tegen weer en wind. 
• Een alternatief is werken met kartonpulp, een oude maar degelijke techniek. Het is  

minder zwaar, beter bewerkbaar/herstelbaar en goedkoper. Enkel is het minder slagvast.

Textiel
• Een heel divers materiaal dat voor elke reus anders ingezet kan worden. In de groothandel 

zijn betaalbare stoffen te vinden. Eventueel kan je gebruik maken van rollen tafellaken uit 
zeer licht synthetisch materiaal, die even goed te verlijmen zijn als papier en ook goedkoop 
uitvallen. Hou er rekening mee dat dik textiel zwaarder, duurder en moeilijker te verwerken 
is op een naaimachine. Als je toch met een grote lap stof werkt, is een grote werkruimte 
wenselijk. Als de dikke stof nat wordt van de regen zal deze ook langzaam drogen. Kreukvrij 
materiaal is ook aan te raden.

Behangerslijm
• Hierbij heb je de keuze tussen extra zware en gewone behangerslijm. Het is goedkoop en 

makkelijk aan te maken uit poeder en water. Bovendien heeft deze lijm een zeer lange  
bewaartijd. Je gebruikt het bij meerdere lagen krantenpapier, bruin papier of vochtige  
kartonpulp. Best niet gebruiken bij zacht vellenkarton. De droogtijd is afhankelijk van  
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de temperatuur en het aantal aangebrachte lagen.
• Dit is vrijwel de belangrijkste lijmsoort. De eindlagen van een werkstuk die een gladde  

afwerking vragen. Maak de combinatie van pulp, behanglijm en filler.

Houtlijm
• Hierbij heb je de keuze tussen gewone of watervaste houtlijm. Vooral bij het maken van 

vormen uit vochtig karton werken beide soorten goed. 
• Een nadeel is wel dat houtlijm duurder is dan behangerslijm. 
• Werkstukken zijn veelal gevernist en vocht tijdens de opslag moet altijd vermeden worden. 

Bij een houten constructie kunnen de verbindingen nog beter gemaakt worden met  
opzwellende lijm en een schroef.

Lijmen bouwproducten
• Een massa lijmsoorten zijn er vervaardigd voor de bouwnijverheid, zoals tegellijmen en 

kleefgips. Dit zijn goedkope poederlijmen die heel gebruiksvriendelijk zijn.
• Het nadeel is wel dat ze wat zwaarder in gewicht zijn. Tubes met specialistische kenmerken 

zijn voor het vervaardigen van papier of karton-maché niet bruikbaar. Ze kunnen hun nut 
wel al eens bewijzen bij het vervaardigen van pvc-elementen in de romp. Contactlijm is  
mogelijks ook te gebruiken in textielverwerking.

Velcro 
• Een veelgebruikt materiaal voor het maken van reuzen. Uiterst gemakkelijk en zeer  

betrouwbaar. Knoopsgaten en knopen worden wel als detail aangebracht, maar voor de  
eigenlijke verbinding worden drukknopen en/of velcro gebruikt. Velcro is dikwijls voorzien 
van een lijmstrip, maar bevestiging met naald en draad blijft aangewezen. Ook een pruik, 
een halssnoer of een hoofddeksel zijn zo te verankeren.

Spanbanden en elastieken
• Spanriemen en lange elastieken zijn op twee manieren erg nuttig. Enerzijds voor het  

transport in een aanhangwagen en anderzijds voor extra stevigheid van de gemonteerde 
reus. De elastieken gebruiken we voornamelijk bij breedgebouwde rolreuzen om het  
binnenwaaien van de kleding te beletten. De spanriemen kunnen de bovenzijde van de  
romp nog steviger aantrekken op de onderbouw.

Verf
• Acrylverf werkt goed en is goed mengbaar tot alle denkbare kleuren! Dit kan je gemakkelijk 

in grote tubes verkrijgen, het is niet heel duur en goed te bewaren over een lange tijd. Eens 
droog is de verf bestand tegen zonnewarmte en water. Enkele beschermlagen kleurloos 
vernis aanbrengen is geen probleem. Zoek websites op in verband met kleurenleer, mengen 
en schilderen van huid. Dit laatste is erg moeilijk. 

Klein materiaal
• Veiligheidsspelden zijn ideaal voor snelle herstellingen aan de kledij! Neem verder ook  

een klein aantal werktuigen mee. Een tang, schroevendraaier, hamer, wat ijzerdraad,  
pakkoord, reserve vleugelmoertjes, colson-bandjes...
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Stap 4: Opstellen
 
DE EERTE TEST: 
Neem voldoende tijd om de reus voor de eerste keer op te stellen. 

Het kan zijn dat de verschillende delen al zijn aangekleed en dan worden 
samengesteld terwijl de reus plat of schuin ligt in een horizontale positie. Op dat 
moment wordt het hoofd met eventueel pruik aangebracht. Wanneer alles op zijn 
plaats is, moet hij worden rechtgetrokken van horizontaal naar verticaal. Hier zijn 
meerdere handen voor nodig, evenals ook inzicht en vaardigheid. 

Denk aan de veiligheid! Een reus rechttrekken gebeurt meestal vanuit rugligging 
maar kan soms, afhankelijk van de aanwezige attributen of hoe de reus gebouwd 
is, gebeuren vanuit zijligging. Lange attributen maar ook de armen kunnen een na-zwiepend effect hebben 
waardoor alles een klein ogenblik in onbalans gebracht wordt. 
Een oplossing kan zijn de reus recht te trekken van uit een zijligging.

Maak foto’s en noteer direct de kleine problemen en/of tekortkomingen die je hebt ervaren bij de montage. Dat 
maakt het monteren later eenvoudiger en overzichtelijk, zeker als je soms nieuwe dragers hebt. 

DE EERSTE PROEFRIT: HOE GEDRAAGT DE REUS ZICH?
Let goed op alle aspecten van de reus tijdens de eerste rit. Elk detail is belangrijk en kan bepaalde correcties 
vragen achteraf. Essentieel is dat de reus veilig is voor de dragers eronder en errond maar ook voor de 
toeschouwers die in de buurt zullen staan. 

Een paar aandachtspunten: 
• Rolreus: Lukt het om de reus over ongelijke ondergronden en obstakels te manoeuvreren? 
• Draagreus: Is de reus draagbaar? Is er een onevenwicht? Heeft de drager genoeg voeling met wat boven 

hem gebeurt? Hoe lang is het dragen vol te houden? Wat bij obstakels? Staat het venstertje op de juiste 
hoogte? 
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Stap 5: Opbergen

AFBRAAK EN OPBERGEN:
De eerste test is pas compleet als de reus gaat rusten.

Het neerhalen is meestal eenvoudiger, maar vraagt nog steeds meerdere personen. Het demonteren gebeurt in 
omgekeerde volgorde. Let goed op dat er geen schroeven of attributen worden vergeten! Sla alles thuis pas op 
nadat de onderdelen droog zijn. Indien herstellingen nodig zijn, is nu het moment om dit aan te pakken. 

Draag zorg voor de reus! 
Een goede bewaring van de reus is essentieel, check je reus regelmatig en voer noodzakelijke 
herstellingen tijdig uit. Vaak voorkomende herstellingen omvatten reparaties aan de delen 
van de reus gemaakt uit kartonmarché of gaasverband. Verder is het ook nodig om 
regelmatig de verf en/of vernis bij te werken zodat de reus blijft stralen. 
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Stap 6: Kleding

KLEDING VAN DE REUS
Reuzen plooien niet en dragen hun kleding anders dan mensen. 
Een jas bestaat vaak uit verschillende delen die met klittenband aan elkaar 
worden gezet. De mouwen zijn vaak apart gemaakt en kunnen met klittenband 
bovenaan de schouders bevestigd worden. Soms is het niet nodig om volledige 
kledingstukken te maken en volstaat het om slechts het zichtbare gedeelte van een hemd of blouse te maken. 

De lengte van de rok maskeert het frame zoveel mogelijk. Bij wind kan het frame zichtbaar worden doordat 
de rok in het frame geblazen wordt. Bij draagreuzen kan een korte hoepelrok als oplossing dienen. Een aan-
dachtspunt bij draagreuzen is de hoogte van het venstertje waar de drager door kijkt. Gebruik hiervoor verticaal 
geplaatste ritssluitingen zodat je het venster hoger of lager kan laten komen of geheel dichtdoen. De drager 
van de reus heeft maar beperkt zicht door dit venster. Om die reden verplaatst een reus zich nooit alleen, hij zal 
moeten vertrouwen op zijn helpers die rond de rokken van de reus meelopen. 

De snit
Het vervaardigen van reuzenkleding is geen gemakkelijke opdracht. 
De reus moet opgemeten worden en het is een hele hulp als het 
vermenigvuldigingsgetal geweten is zoals gebruikt bij het ontwerpen bv (x1,75). 
Je kiest best voor een stof die niet te zwaar is, sneldrogend en kreukvrij is. 
De interactie tussen kleren en romp moet voortdurend getoetst 
worden op elkaar.  

KLEDIJ VAN DE REUZENDRAGERS EN –BEGELEIDERS
Een reus zet niet op zijn eentje een stapje in de wereld. Rondom en in 
hem loopt de reuzengemeenschap met hem mee. De reus is helemaal 
uitgedost om het publiek te animeren, maar heb je al gedacht aan wat de 
mensen die meelopen moeten dragen? De kledij van de reus versterkt zijn identiteit 
en draagt zijn verhaal uit. Hetzelfde geldt voor de mensen die rond de rokken van de reus lopen. 
Als je de kledij van de begeleiders en dragers afstemt op die van de reus, wordt alles een sterker geheel. 
Op deze manier draag je eenzelfde identiteit en boodschap uit: De reus is wij, en wij zijn de reus.
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Stap 7: Rituelen rond de reus

Een reus is veel meer dan enkel een hoofd en een onderstel! Net zoals de mensen rond de reus leidt hij een 
leven dat getekend is door allerlei bepalende momenten. Die momenten uiten zich in vaste rituelen die zich 
bovendien spiegelen aan een doorsnee mensenleven. We noemen ze dan ook levenslooprituelen, net omdat 
ze de mijlpalen zoals geboorte, huwelijk... benadrukken die universeel door mensen (h)erkend en beleefd 
worden. Er bestaat geen vast patroon voor hoe een reus door het leven gaat, maar er zijn wel gebruiken die 
vaak terugkomen. Het belangrijkste is dat die momenten samen met de gemeenschap rond de reus worden 
gevierd. Net omdat die rituelen zo herkenbaar zijn voor velen, staat de reus dan ook symbool voor de 
gemeenschap. Hieronder volgen enkele rituelen waaraan ook jouw reus kan deelnemen!

TIP: 
sjaaltjes en kraagjes 

maskeren de 
verbinding van het 

hoofd met 
de romp. 

TIP: raadpleeg 
voor historische kledij 

als het kan een 
volkskunstgroep en/of 

de heemkundige kringen in 
de buurt. Ook schilderijen 

kunnen een
 inspiratiebron zijn. 
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1) VIER DE GEBOORTE VAN DE REUS!
Organiseer een moment om de nieuwe reus voor te stellen aan de mensen. Meestal wordt dat gekoppeld aan 
een stoet, waar bestaande reuzen in meelopen. Dat kan ook gepaard gaan met een doop, die je zelf invult. 
Maak je geboortekaartjes aan? Deel je doopsuiker uit? Is de ceremonieleider een echte priester of een 
acteurpriester? Of wil je misschien dat de reus een doopgelofte aflegt om trouw te zweren? Gaat dat gepaard 
met een zelfgemaakt reuzenlied of -gedicht? Het is ook mogelijk om de nieuwe reus officieel in te schrijven 
in het geboorteregister. Je merkt het, vrijwel alles is mogelijk om de geboorte van de reuzenspruit te vieren. 
Vergeet ook niet dat de meeste reuzen een peter en meter hebben! Dat kunnen zowel echte mensen als 
reuzen zijn.

Reuzen hoeven niet altijd meteen als volwassenen geboren te worden. Je kan de reus ook laten groeien. 
Je start met een reus die een baby voorstelt en laat hem uitgroeien tot puber en uiteindelijk tot 
volwassene. Bij dat groeiproces horen uiteraard aanpassingen aan de kleding en voorkomen van de reus 
en soms ook aanpassingen aan het frame. 

2) EREGAST OP ALLERLEI EVENTS
Nu de reus gekend is bij de lokale inwoners, wil iedereen hem natuurlijk zo veel mogelijk zien. Breng de reus 
dus zoveel mogelijk naar buiten, in de eerste plaats tijdens de jaarlijkse reuzenstoet maar ook op andere 
feestelijkheden in de buurt! Denk aan de wintermarkt op het dorpsplein, de buurtbarbecue in de zomer of het 
straatfeest met de buren. Door samen feest te vieren, krijgen mensen de kans om de reus nog beter te leren 
kennen. Misschien kan de reus ook de gemeentegrenzen oversteken en meewandelen in de reuzenstoet van 
een andere reuzengemeenschap?

3) EEN GELUKKIG HUWELIJK!
Je reus kan levenslang vrijgezel blijven, maar kan zich ook gaan mengen in de datingwereld van de reuzen. 
Een datingsite voor reuzen bestaat (nog) niet, dus reuzen moeten nog op de klassieke manier op zoek gaan 
naar een partner. Reuzen kunnen elkaar ontmoeten op reuzenstoeten en aan elkaar worden beloofd. 
Het gebeurt soms dat een reus op dezelfde dag geboren wordt en al in het huwelijk treedt. 

4) GEZINSUITBREIDING!
Reuzenkoppels kunnen reuzenbaby’s krijgen. Daar heb je opnieuw een keuze in. Je kan het maakproces van de 
nieuwe reus maskeren als zwangerschap en zo de anticipatie bij de gemeenschap vergroten. Dat is een goeie 
manier om het publiek te betrekken, want wie kijkt nu niet uit naar de geboorte van een nieuwe telg? Of je kan 
een verloren reus nieuw leven inblazen door hem te laten adopteren door het reuzenkoppel. 

5) IN GEVAL VAN OVERLIJDEN…
We hopen natuurlijk dat de reus zo lang mogelijk blijft leven. Liefst voor altijd, eigenlijk. Gelukkig overlijden 
reuzen niet snel, maar slapen ze in. Zolang het hoofd overleeft, blijft de reus leven. Is het hoofd toch kwijt of 
ernstig beschadigd geraakt? Dan kan je nog steeds een begrafenis organiseren of een doodsbrief rondsturen. 
Op die manier is de gemeenschap op de hoogte van het heengaan van de reus.

Je ziet dus: de levensloop van de reus kan heel gelijkend zijn op dat van de mensen 
er rond. De reuzenrituelen geven aanleiding tot feesten waar de hele gemeenschap
 deel van uitmaakt.
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Stap 8: Stoet 

Reuzen zijn graag onder de mensen, dat is intussen geweten. Maar wist je dat er heel wat komt kijken bij een 
deelname aan een stoet of een ander reuzenevenement? Reuzenstoeten zijn erg populair in Vlaanderen en er 
worden er ook heel wat georganiseerd. Het zijn de ideale gelegenheden om naar buiten te komen met je reuzen. 

De grote stoeten die ondertussen bekendheid hebben verworven, zoeken regelmatig nieuwe reuzen voor hun 
stoet en doen dit door contacten te leggen tijdens stoeten. Het is een manier van netwerking en daar speel 
je best goed op in. Zorg voor naamkaartjes met contactgegevens en zorg dat je voorbereid bent op logistieke 
vragen die een deelname aan een stoet omkaderen. 

Waaraan denk je bij deelname aan een stoet? 
• Het is gebruikelijk om een vergoeding te vragen om naar buiten te komen met je reus  

maar hou hierbij in het achterhoofd dat stoetenbouwers niet altijd over een groot budget 
beschikken. Uiteindelijk wil iedereen hetzelfde, namelijk dat er een grote zichtbaarheid is 
voor de reuzen. Vaak wordt de deelnameprijs dan ook beperkt tot de kost voor verplaatsing.

• Denk er ook aan om niet enkel de reus of reuzen aan te melden bij de organisatie achter  
de stoet. Vermeld ook duidelijk hoeveel dragers en/of begeleiders meekomen, en vergeet 
ook eventuele randanimatie niet zoals het begeleidende muziekkorps, vendelzwaaiers, 
steltenlopers... 

• Geef ook voldoende details over de reus mee. Standaardvragen zoals de exacte hoogte van 
de reus mag je zeker verwachten maar ook meer info over hoe de reus gebouwd werd of het 
verhaal van de reus kunnen gevraagd worden. 

• Als er tussengekomen wordt in de vervoerskosten gebeurt dat meestal door een bedrag  
per km, aan te geven via een formulier met aantal gereden kilometers heen en terug.  
De kosten van vervoer kunnen gedrukt worden door te kiezen voor aanhangwagens in  
plaats van een vrachtwagen. Informeer je goed op voorhand hierover bij de lokale 
verhuurbedrijven. 

• Denk aan de veiligheid van iedereen die betrokken is bij het uitgaan van de reus, zorg  
voor de nodige verzekeringen zowel voor de reus als voor de dragers en begeleiders.  
Advies rond verzekeringen is te verkrijgen bij Reuzen in Vlaanderen vzw.

AANKOMST 
Bij aankomst laat je meteen weten dat je gearriveerd bent en vraag je naar de opstelplaats. De organisator 
heeft meestal een opstelplaats voorzien en een parking voor het reuzentransport kort bij de startplaats. 
Het opstellen van alle deelnemende reuzen is een gezellige drukte waar heel wat kijklustigen op afkomen. 
Vaak wordt er ook een briefing met technische info, veiligheidsprotocollen en andere nuttige info 
georganiseerd. De organisatie zal alles ook nog eens controleren bij de vorming van de stoet. 

TIP: zorg zelf voor 
het nodige materiaal 

om de reus op te stellen, 
je kan hiervoor niet
altijd rekenen op de 

organisatie van 
de stoet.
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TIJDENS DE STOET
De stoet zelf is het moment voor de reus om te stralen en het publiek te betoveren. Het is dan ook belangrijk 
om niet gewoon passief door de straten te lopen. Betrek het publiek bij het gebeuren, het is feest! Draagreuzen 
draaien, springen, dansen, groeten het publiek met een knik en gaan naar de mensen toe. Rollende reuzen 
zijn statischer maar kunnen ook het publiek enthousiasmeren. Ze kunnen een pirouette draaien waarbij hun 
begeleiders het publiek groeten en eventueel ook een act uitvoeren rond de reus. 

De stoet leidt vaak naar een centrale plaats, dikwijls gaat het om het stadsplein of markt waar een tribune met 
genodigden staat. De reuzen kunnen daar verzamelen, begroet worden en voorgesteld aan het publiek. Dat is 
het moment voor het publiek om foto’s te nemen. Muzikale omkadering hoort daar vaak ook bij, net zoals een 
dansje door de reuzen en hun begeleiders. 

Opgelet voor moeilijke weersomstandigheden! 
Wind: Bij felle wind is hulp meer dan welkom zowel voor rolreuzen als voor draagreuzen. 
De rolreuzen zijn breder en vaak ook hoger waardoor zij zich zullen gedragen als een zeilwagen. 
De situatie voor draagreuzen is afhankelijk van hun bouw. Bij beide types kan loshangende 
kleding bij felle wind voor problemen zorgen. Tijdig een beslissing nemen om te stoppen is 
cruciaal voor de veiligheid! Voorzie zeker ook een remsysteem om te parkeren voor of na de 
stoet. (bijvoorbeeld een ring van een buis waar het wiel net in past). En vooral: laat de reus 
niet onbeheerd achter! 

Regen: Door regen zal de reus meer gaan wegen en kan deze ook vervormd raken. Het extra 
gewicht maakt het lastiger voor de dragers. Indien mogelijk kan tijdens de bouw van de reus 
overwogen worden om stoffen te verkiezen die waterafstotend zijn. Groot voordeel is dat het 
drogen sneller gaat want dit neemt heel veel plaats in.
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Stap 9: Borging en promotie

Een reus behoort tot een gemeenschap en gaat idealiter een lang en gelukkig leven tegemoet. Dat gelukkig 
leven komt er helaas niet vanzelf en vraagt engagement van de mensen die de reus omringen. 

BORGINGSPLAN
We adviseren dan ook om een borgingsplan voor de reus op te maken met alle relevante informatie over 
de reus verzameld in één document. Zo’n borgingsplan dient als naslagwerk en leidraad voor de dragers, 
begeleiders en bouwers van de reus. 

Wat zit er in zo’n borgingsplan? 
• Technische info over het bouwproces van de reus: interessant om bij te houden in functie van herstellingen 

bijvoorbeeld. Eventuele restauraties en herstellingen worden best ook bijgehouden.
• Informatie over het opstellen en afbreken van de reus, liefst met foto’s. 
• Informatie over de vaste opslagruimte en afspraken die met de beheerder of eigenaar van de locatie 

overéén gekomen zijn
• Informatie over de verzekeringen
• Archief en documentatie over de reus
• Promotiemateriaal en draaiboeken voor publieksactiviteiten
Het opstellen van zo’n plan vraagt voorbereiding maar het loont de moeite! 
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REUZENGEMEENSCHAP
Een reus is maar zo sterk als de mensen die die reus omringen. Denk bij het bouwen dus alvast na of er een 
groep mensen zich ook duurzaam zal engageren om de reus een lang leven te bezorgen. Vaak wordt er een 
reuzengilde of reuzenvereniging opgericht die het welzijn van de reus voorop plaatsen. Ze ontfermen zich over 
de reus zelf (uitvoeren van herstellingen, afspraken rond opslag...), maar creëren ook een band met de lokale 
gemeenschap door het organiseren van activiteiten rond de reus. Ook zijn zij de contactpersoon voor derden 
die de reus graag willen uitnodigen op activiteiten van andere organisaties en zijn zij ook de link tussen de 
reus, het lokale bestuur en eventueel ook de lokale erfgoedcel. Reuzen ontgroeien meer en meer hun lokale 
habitat en trekken steeds vaker van (groot)stad naar (groot)stad. Zeker de reuzen die een extra imposante 
indruk maken (omwille van hun ouderdom, specifieke kenmerken, mechanische bouw en snufjes…) worden 
vaak gevraagd om activiteiten op verplaatsing op te luisteren. De stelling dat reuzen enkel betekenis hebben 
voor de lokale gemeenschap gaat niet langer op, de reuzengemeenschap wordt ruimer en dit brengt ook extra 
voordelen en aandachtspunten met zich mee voor de mensen rond de rokken van de reus.

Een sterk netwerk uitbouwen is belangrijk voor de reuzenvereniging en draagt bij tot het draagvlak rond de 
reus. Goede relaties aanknopen met lokale verenigingen zoals een harmonie, theatergezelschap, dansgroep... 
en het lokale bestuur is dan ook een belangrijke stap. Dat levert zowel (financiële) ondersteuning als extra 
zichtbaarheid en mankracht op. 

HOE MEER DE REUS BUITEN KOMT, HOE GELUKKIGER HIJ IS! 
Een reus hebben is één zaak, maar het is belangrijk dat de gemeenschap het gevoel heeft dat de reus 
één van hen is. Dat kan alleen maar door de lokale gemeenschap ook actief te betrekken bij het verhaal en het 
leven van de reus. Ze staan niet aan de zijlijn, maar maken er een deel van uit. Dit kan de reuzenvereniging 
stimuleren door allerhande publieksacties op te zetten in samenwerking met lokale partners. Enkele mogelijke 
activiteiten: kleurplaten van de reus, kunstproject met lokale kunstacademie, kartonnen afbeeldingen op 
mensenmaat, themawandelingen, vertelmomenten, expo’s in lokale centra of musea, reuzenstoet met de 
lokale school...

Belangrijk is om goed aan te voelen wat er leeft in de gemeenschap en te gaan voor een haalbare activiteit,
ondersteund door partners. Zo zijn scholen en openbare bibliotheken vaak uitgelezen kandidaten om rond 
reuzen te werken en de reuzencultuur bij kinderen te introduceren 
maar ook woonzorgcentra blijken een goede match 
met reuzen te zijn. Reuzen zijn graag geziene gasten 
bij jong en iets minder jong en zorgen voor een dag vertier. 
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Stap 10: Je bent niet alleen

Omring je met tips en ervaringen. Zoek mensen op, bouwen doe je niet alleen. Het vervaardigen van een reus is 
immers een lappendeken van kennis en kunde! 

Dit stappenplan is een eerste aanzet en wordt graag verder aangevuld met ervaringen, opmerkingen, 
documentatie en/of ideeën. Alle suggesties of gerichte vragen zijn welkom bij Reuzen in Vlaanderen vzw, 
contactinfo is achteraan dit rapport terug te vinden.

TIP: een volledig 
nieuw educatief pakket 
rond reuzen uitwerken 

is niet nodig, er is al 
heel wat materiaal 

voorhanden dat gebruikt 
kan worden. 
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C HOE BOUW JE EEN LEREND NETWERK OP?

Succesvol inzetten op uitwisselen 
van tips en ervaringen
Bij Histories geloven we sterk in samenwerking binnen projecten. Erfgoedprojecten opgezet door enkelingen 
komen echt zelden voor, zeker wanneer ze ook aansluiting zoeken bij de (lokale) gemeenschap. Een reus 
vertelt een verhaal en heeft de kracht om mensen samen te brengen. Dan denken we spontaan aan de 
samenhorigheid die er op straat heerst wanneer een reus voorbij wandelt tijdens een stoet. Maar die kracht 
om mensen samen te brengen is er al nog voor de reus geboren is! Het maakproces van reuzen leent zich 
uitstekend om mensen samen te brengen en vaak is het zelfs een vereiste om zo’n maakproces tot een 
succes te maken. 

Uit het project kwam vaak de opmerking ‘Had ik dit maar eerder geweten’ terug. Nieuwe bouwers die zich 
verzuchten over het feit dat er zoveel komt kijken bij een reus en dat ze dat toch wel onderschat hadden. 
Een euvel dat verholpen had kunnen worden door advies te kunnen inwinnen van meer ervaren makers. 
Doorheen het project zagen we verbindingen ontstaan tussen verschillende bouwers die ogenschijnlijk geen 
link met elkaar hadden. Ze vonden elkaar wel in hun gezamenlijke doel, namelijk een zo goed mogelijke 
reus bouwen. Mensen met veel ervaring en een overvloed aan tips om te delen werden in contact gebracht met 
nieuwe bouwers die eerst aarzelend maar dan steeds enthousiaster hun vragen afvuurden. Zo’n taferelen zagen 
we telkens opnieuw tijdens de ‘lerende netwerken’ die we aan de zijlijn van dit filmproject op poten zetten. 

Het opzet was simpel: we brengen mensen samen rond een thema, hier de reuzencultuur en het maakproces, 
en faciliteren uitwisseling en netwerking onder het genot van een hapje en een drankje. Door zelf een aanzet 
van een programma uit te werken was de toon meteen gezet en volgde het uitwisselen van ervaringen en tips 
vanzelf. Zo organiseerden we een eerste lerend netwerk rond het volledige project, waar we de verschillende 
maakinsteken bespraken en de theorie meteen aan de praktijk koppelden in samenwerking met de videast 
van het project. Een tweede netwerk ging dan eerder over de meer bouwtechnische aspecten van het maken 
van reuzen. In een panelgesprek deelden ervaringsdeskundigen hun visie op het maken van reuzen en de 
aanwezigen konden concrete vragen stellen over hun eigen reuzenprojecten. Een derde en voorlopig laatste 
netwerk zoomde in op het draagvlak van reuzen en de vraag hoe je precies een gemeenschap rond een reus 
kan bouwen en die duurzaam kan laten voortbestaan. Ook hier werden goede voorbeelden uitgelicht en werd 
voldoende ruimte voorzien voor het netwerken en uitwisselen van ervaringen. 

Lerend netwerk bij Bolwerk in Kortrijk, 15 maart 2023 © Histories 
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Het bleek een gesmaakt format waarvan we hopen dat het een duurzaam vervolg zal krijgen, ook na dit project. 
Het nut ervan is bewezen, maar het vraagt wel een zeker engagement om een lerend netwerk op te zetten 
en het vooral ook te verduurzamen. We kijken daarvoor naar koepelorganisatie Reuzen in Vlaanderen vzw, die 
dit netwerk dat we hebben opgezet vanuit hun werking verder zal blijven ondersteunen. We zien ook meer en 
meer nieuwe kiemen voor regionale en lokale lerende netwerken rond reuzen. De erfgoedcellen spelen hier 
vaak een sterke trekkersrol in en ondersteunen het samenbrengen van reuzengemeenschappen in hun regio. 

Moet een lerend netwerk dan altijd door een gevestigde organisatie georganiseerd worden? Nee, een lerend 
netwerk is een flexibele tool. Iedereen die nood heeft aan het samenbrengen van expertise en talenten kan 
mensen rond de tafel brengen met als doel expertise uitwisselen om zo tot een sterker project komen. 

De ultieme tip hier is dan ook om gewoon de stap te durven zetten om zo’n uitwisseling te organiseren. Velen 
voelen schroom omdat ze bij de start van hun reuzenmaakproces niet goed weten waar te beginnen en vinden 
het moeilijk om dat toe te geven aan meer ervaren bouwers. Uit het project leerden we echter dat die laatsten 
niets liever doen dan hun ervaringen delen. Zo dragen ze een steentje bij aan het verrijken van de Vlaamse 
reuzenfamilie met nieuwe aanwinsten! 

De reuzenwerking van Dijk92
Omdat de regio rond Dendermonde een echte reuzenregio is, zetten we als erfgoedcel 
extra hard in op het reuzenerfgoed. Onze organisatie zet bijvoorbeeld sterk in op verbinding 
binnen het reuzenlandschap. We merkten dat veel lokale reuzengemeenschappen geen 
of weinig contact hadden met elkaar. Om de creatie van een reuzennetwerk te stimuleren, 
organiseren we evenementen zoals de Reuzenhappening. Op die manier creëren we een 
moment waarop reuzenbeheerders elkaar kunnen ontmoeten en informatie kunnen 
uitwisselen. Nadien nodigden sommigen elkaar zelfs uit op hun reuzenstoeten. We merken 
dus dat dit een heel succesvol platform is.



- 72 -

Tot slot 
10 geboden om je op weg te helpen: 

1 BEZINT EER GE BEGINT:
DENK GOED NA OVER WAT VOOR REUS JE WILT EN HOE JE DIE NAAR BUITEN BRENGT!

Alle makers die we spraken gaven aan dat het niet zo simpel is om te beginnen aan het maken van een reus. 
De ideeën zijn er, maar de uitdagingen eveneens. Een doordacht plan dat gedragen is door een groep mensen 
is dan ook essentieel om het project tot een goed einde te brengen. 

2 REUZEN BOUWEN KAN IEDEREEN!
EEN REUS KAN EEN SYMBOOL ZIJN VOOR HET VERHAAL VAN IEDERE GEMEENSCHAP, KLEIN OF GROOT, MET EEN 
REUZENVERLEDEN OF NET NIET, MET GROTE BUDGETTEN OF KLEINE BIJDRAGEN... 

Doordat reuzen in alle vormen en maten bestaan, kan een reus een symbool zijn voor iedereen. Een minimum 
aan middelen is wel nodig, maar je hoeft echt geen kapitalen aan een reus te spenderen. Ook is het maken van 
reuzen niet enkel voorbestemd voor ervaren bouwers of reuzenverenigingen. De Vlaamse reuzenfamilie telt ook 
heel wat reuzen die gelinkt zijn aan een feestcomité of als uithangbord dienen voor een lokale gemeenschap. 

3 DURF EXPERIMENTEREN

Veel makers die we interviewden noemen zichzelf eerder knutselaars in plaats van makers of vakmensen. 
Dat zien ze niet als iets negatief of oneerbiedig, integendeel! Doordat het maakproces van elke reus anders is, 
komt er steeds het nodige experiment bij kijken. Loop hier niet van weg, maar omarm het ‘proberen’ met 
positieve en minder positieve resultaten. Dat gaat nu eenmaal gepaard met het bouwen van een reus. 

4 ERKEN HET VAKMANSCHAP BINNEN JE REUZENWERKING

Binnen het maken van reuzen zit heel wat vakmanschap verstopt, maar het wordt niet altijd zo gezien. Dat het 
volledige maakproces doorlopen ook een vorm van vakmanschap is, werd absoluut duidelijk tijdens dit traject. 
Het is dan ook helemaal oké om jezelf als vakman of vakvrouw te presenteren. 

5 BRENG JE REUS ZOVEEL MOGELIJK NAAR BUITEN. 

Een reus maakt deel uit van een gemeenschap en komt pas echt tot leven als die onder de mensen komt. 
Speel hier goed op in en toon de reus voldoende aan het (lokale) publiek. Niet alleen blijven reuzen zo langer 
leven, maar komt er ook een groter draagvlak voor binnen de gemeenschap. 

6 OMRING JE MET DE JUISTE MAKERS EN ONDERSTEUNERS BINNEN DE REUZENGEMEENSCHAP IN BELGIË

Ook al is er niet zoiets als de juiste manier om een reus te bouwen, er zijn wel heel wat gevestigde waarden in 
het reuzenlandschap. Dat zijn de makers die al heel wat reuzen gemaakt hebben en die dus een vat vol kennis 
zijn. Zoek die mensen op en bouw verder op de kennis die zij al vergaarden. 
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7 DOE AAN KRUISBESTUIVING/VERRUIM JE BLIK:
ZOEK VERBINDING MET ANDERE SECTOREN OF ANDERE LANDEN

De reuzencultuur in Vlaanderen is erg rijk maar het loont om ook eens over de grenzen te loeren. Ook in 
Frankrijk en Spanje kennen ze een bloeiende reuzencultuur die als inspiratie kan dienen. Reuzen worden 
gezien als deel van onze cultuur en erfgoed maar je hoeft ze ook niet enkel tot die sectoren te beperken. 
Linken leggen met sociaal werk, jeugdwerk, sport of zelfs andere sectoren kan ook en vergroot alleen maar 
de draagkracht van je reuzenverhaal. 

8 NETWERK ZOVEEL MOGELIJK
GA NAAR LERENDE NETWERKEN OF ONTMOETINGSDAGEN EN PRAAT MET ANDERE REUZENBEHEERDERS EN –MAKERS

Twee paar ogen zien meer dan één, twee paar oren horen meer dan één en twee hoofden weten meer dan één... 
onder dat motto is het belangrijk om te beseffen dat je er niet alleen voor staat en dat je de uitdaging van 
het maken van een reus gerust kan en mag delen met anderen. Je reuzenverhaal wordt er alleen maar 
mooier door! 

9 ALS JE JE REUZENVERHAAL TOT BIJ JONGEREN WIL BRENGEN, PAS JE DAT BEST IN BINNEN BESTAANDE
LESSENPAKKETTEN OF DE LOKALE BIBLIOTHEEKWERKING. 

Het is verleidelijk om zelf een eigen educatief pakket te maken maar dat vraagt middelen en tijd en er is al een 
overaanbod aan materiaal voor scholen. Het kan dan ook beter zijn om aan te sluiten bij initiatieven die er al 
zijn en daar een aanvulling op te doen. 

10  DURF DROMEN!
Reuzen spreken tot de verbeelding en zijn er in alle vormen en maten. Ze nodigen uit tot dromen, dus doe dat 
dan ook... in je maakproces en in je omgang met de reuzencultuur! 

Als je met een reus begint, 
dan ga je dromen. 

Hij/zij zal u beroeren, 
ontroeren en vervoeren, 

kruipt in uw vel 
en laat u nooit meer los. 

De reus is van mij, 
ik ben de reus, 

en de reus is wij. 
Voor altijd.
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Contactlijst
Graag aan de slag met de tips van de ‘makers aan het woord’ of zoek je meer info over reuzen bouwen of de 
reuzencultuur? We helpen je graag op weg, met een aantal nuttige links maar ook met de contactgegevens 
van de ervaringsdeskundigen die in het rapport aan bod komen.

HISTORIES
• Reuzendatabank: https://histories.be/aanbod/databanken/reuzen/
• Projectpagina ‘Focus Vakmanschap’: https://histories.be/projecten/focus-vakmanschap/
• Film ‘Het maken van reuzen’: https://www.youtube.com/watch?v=Qf1PHFHqqvw 
• Inspiratiebrochure ‘Rond de rokken van de reus’: https://histories.be/inspiratiebrochure-reuzenerfgoed/
• educatief pakket ‘Curieuzereuzen’:  

https://histories.be/curieuzereuzen-een-educatief-pakket-over-reuzencultuur/

REUZEN IN VLAANDEREN VZW: 
https://www.reuzeninvlaanderen.be/pagina-contacteer-ons
• Luk Ceulemans
• Kristof De Hauwere
• Julien Maebe
• Marcel Veltjen
• Koen Vantomme
• Frank Segers

VLAAMSE ERFGOEDCELLEN – ERFGOEDORGANISATIES MET EEN DIENSTVERLENENDE ROL OP BOVENLOKAAL NIVEAU: 
https://www.erfgoedcellen.be/
• Sofie De Veirman - Erfgoedcel Dijk92 

https://dijk92.be/contact
• Hugo Verhenne – Erfgoedcel Terf 

https://www.midwest.be/personen/overzicht/4/team-midwest
• Tina De Gendt – De Vierkante Kilometer (erfgoedcel Gent) 

https://stamgent.be/nl_be/over-het-stam/erfgoed-in-gent/de-vierkante-kilometer 

LIEVE LIECKENS: 
• Website: https://www.mandenvlechten.be/en/ 
• Facebook: https://www.facebook.com/GcvMandenvlechten
• Instagram: https://www.instagram.com/belgianbaskets/ 

GERT SCHATTEMAN: 
https://www.aalstcarnaval.be/categorie/academie/ 

DE REUSKENS VAN BORGERHOUT: 
https://www.reuskens.be/

MAISON DES GÉANTS IN ATH: 
https://maisondesgeants.be/

FOCUS VAKMANSCHAP – BOKRIJK/VAKMANSCHAP & ERFGOED
• Magazine: https://issuu.com/bokrijkvakmanschap/docs/focus_vakmanschap 
• Toolbox: https://www.toolboxfocusvakmanschap.be/ 
• Projectpagina: https://bokrijk.be/nl/focus-vakmanschapswerking 
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